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Protokół z XLI sesji Rady Gminy Suchy Las 

25 stycznia 2018 r. (czwartek), godz. 16:30 

Park Wodny OCTOPUS, sala multimedialna 

 

 

1. Otwarcie sesji. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z sesji Rady Gminy nr XXXVIII z dnia 23 listopada 2017 r. 

4. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Suchy Las  
na lata 2018-2029. 

5. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Suchy Las  
na 2018 r.  

6. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XXXV/401/17 Rady Gminy Suchy Las z dnia  

31 sierpnia 2017 roku w sprawie zaciągnięcia kredytu inwestycyjnego Budowa zespołu 
przedszkolno – szkolnego w Golęczewie” zad. BI/WPF/2016/0001. 

7. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XXXIII/425/17 Rady Gminy Suchy Las z dnia  
23 listopada 2017 roku w sprawie pomocy finansowej dla Powiatu Poznańskiego na rok 2018. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla publicznych  
i niepublicznych podmiotów oświatowych oraz trybu przeprowadzania kontroli prawidłowości 
ich pobrania i wykorzystywania. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia między Gminą Suchy Las a Miastem 
Poznań, dotyczącego zasad prowadzenia punktów katechetycznych nauczania religii 
Kościołów i wyznań innych niż katolickie. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Suchy Las w 2018r.  

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie przez Wójta Gminy Suchy Las  
w trybie bezprzetargowym kolejnej umowy dzierżawy, na okres do 3 lat, dotyczącej części 
działki gruntu nr 89/11 z obrębu Biedrusko. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie przez Wójta Gminy Suchy Las  
w trybie bezprzetargowym umowy najmu, na okres do 10 lat, dotyczącej części działki gruntu 
nr 151 z obrębu Golęczewo. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie zarządzenia wyborów przewodniczącego zarządu osiedla 
Biedrusko. 

14. Sprawozdanie z prac Komisji Doraźnej.  
15. Podjęcie uchwały w sprawie stwierdzenia wygaśnięcia mandatu radnego Pawła Tyrki. 
16. Podjęcie uchwały w sprawie określenia uprawnień do korzystania z bezpłatnych przejazdów 

środkami transportu zbiorowego dla uczniów szkół podstawowych oraz uczniów klas 
dotychczasowych gimnazjów prowadzonych w szkołach podstawowych na terenie Gminy 
Suchy Las.  

17. Przyjęcie sprawozdań z pracy Komisji stałych Rady Gminy Suchy Las za rok 2017. 
18. Informacje: 

a. Wójta Gminy, 
b. Przewodniczącej Rady Gminy, 
c. Przedstawiciela gminy w Stowarzyszeniu Gmin i Powiatów Wielkopolski, 
d. Przewodniczących Komisji Rady. 

19. Interpelacje i zapytania Radnych. 

20. Wolne głosy i wnioski.  
21. Zamknięcie sesji. 
 

 

Ad. 1. 

Przewodnicząca Rady Gminy Suchy Las M. Salwa – Haibach otworzyła XLI sesję Rady Gminy  
Suchy Las V kadencji w dniu 25 stycznia 2018 r. o godzinie 16:35, witając Radnych  
oraz zgromadzone osoby. 
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Ad. 2. 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach stwierdziła prawomocność obrad na podstawie listy obecności  

– 14 Radnych obecnych. W sesji nie uczestniczyła Radna A. Targońska.   

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Nie ma Pani Radnej A. Targońskiej bo jest chora, nieobecność 
usprawiedliwiona. Proszę Państwa przechodzimy do porządku obrad, chciałabym zgłosić następujące 
uwagi. Macie Państwo trzy dodatkowe uchwały, jedna jest ws. zmiany statutu sołectwa Złotniki  
- Wieś i zmieniająca mapę określającą obszar sołectwa, który otrzymuje brzmienie jak w załączniku. 
To samo dotyczy miejscowości Złotniki – Osiedle. A trzecia uchwała, w skutek rezygnacji z pełnienia 
funkcji członka zarządu złożonej przez Pana M. Łopka w dniu 25 stycznia 2018 r. zarządza  
się przeprowadzenie wyborów uzupełniających członka zarządu osiedla Biedrusko. Proponuję,  
aby włączyć te uchwały po pkt. 17, czyli po przyjęciu sprawozdań z pracy Komisji, czyli uchwała 

dotycząca Złotnik – Wsi będzie to pkt 18, Złotnik – Osiedla to pkt 19, a uchwała ws. wyborów 
uzupełniających to będzie pkt. 20, Informacje pkt 21, Interpelacje i zapytania Radnych pkt 22, Wolne 

głosy i wnioski pkt 23, Zamknięcie sesji pkt 24.  
Czy są jeszcze jakieś wnioski dotyczące porządku sesji? Jeśli nie ma, to porządek zostaje taki jak 

zaproponowałam.  
 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie włączenia do porządku sesji 

projektu uchwały ws. zmiany statutu sołectwa Złotniki – Wieś.  

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie włączenia do porządku sesji 

projektu uchwały ws. zmiany statutu osiedla Złotniki – Osiedle.  

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie włączenia do porządku sesji 

projektu uchwały ws. zarządzenia wyborów członka zarządu osiedla Biedrusko.  

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Nowy porządek sesji.  

 

1. Otwarcie sesji. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z sesji Rady Gminy nr XXXVIII z dnia 23 listopada 2017 r. 

4. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Suchy Las  
na lata 2018-2029. 

5. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Suchy Las  
na 2018 r.  

6. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XXXV/401/17 Rady Gminy Suchy Las z dnia  
31 sierpnia 2017 roku w sprawie zaciągnięcia kredytu inwestycyjnego Budowa zespołu 
przedszkolno – szkolnego w Golęczewie” zad. BI/WPF/2016/0001. 

7. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XXXIII/425/17 Rady Gminy Suchy Las z dnia  

23 listopada 2017 roku w sprawie pomocy finansowej dla Powiatu Poznańskiego na rok 2018. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla publicznych  

i niepublicznych podmiotów oświatowych oraz trybu przeprowadzania kontroli prawidłowości 
ich pobrania i wykorzystywania. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia między Gminą Suchy Las a Miastem 
Poznań, dotyczącego zasad prowadzenia punktów katechetycznych nauczania religii 
Kościołów i wyznań innych niż katolickie. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Suchy Las w 2018r.  

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie przez Wójta Gminy Suchy Las  
w trybie bezprzetargowym kolejnej umowy dzierżawy, na okres do 3 lat, dotyczącej części 
działki gruntu nr 89/11 z obrębu Biedrusko. 
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12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie przez Wójta Gminy Suchy Las  
w trybie bezprzetargowym umowy najmu, na okres do 10 lat, dotyczącej części działki gruntu 
nr 151 z obrębu Golęczewo. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie zarządzenia wyborów przewodniczącego zarządu osiedla 
Biedrusko. 

14. Sprawozdanie z prac Komisji Doraźnej.  
15. Podjęcie uchwały w sprawie stwierdzenia wygaśnięcia mandatu radnego Pawła Tyrki. 
16. Podjęcie uchwały w sprawie określenia uprawnień do korzystania z bezpłatnych przejazdów 

środkami transportu zbiorowego dla uczniów szkół podstawowych oraz uczniów klas 
dotychczasowych gimnazjów prowadzonych w szkołach podstawowych na terenie Gminy 

Suchy Las.  

17. Przyjęcie sprawozdań z pracy Komisji stałych Rady Gminy Suchy Las za rok 2017. 
18. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu sołectwa Zlotniki – Wieś.  
19. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu osiedla Zlotniki – Osiedle. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie zarządzenia wyborów członka zarządu osiedla Biedrusko.  
21. Informacje: 

a. Wójta Gminy, 
b. Przewodniczącej Rady Gminy, 
c. Przedstawiciela gminy w Stowarzyszeniu Gmin i Powiatów Wielkopolski, 
d. Przewodniczących Komisji Rady. 

22. Interpelacje i zapytania Radnych. 

23. Wolne głosy i wnioski.  
24. Zamknięcie sesji. 

 

Ad. 3.  

Przyjęcie protokołu z sesji Rady Gminy nr XXXVIII z dnia 23 listopada 2017 r. 

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Protokół z grudniowej sesji ze względu na obszerność będzie 
zgłoszony na następną sesję.  
 

Radny M. Przybylski: Szanowni Państwo, przeczytałem dość wnikliwie ten protokół i obawiam  
się, że trudno nam go będzie przyjąć, ponieważ nie zawiera on slajdów, które Pan Wójt prezentował 
podczas tego spotkania. Ja pamiętam, że sam kiedyś prezentowałem bodajże sprawy oświatowe i takie 
slajdy były dołączone do protokołu. Pamiętam, że niedawno Radny D. Matysiak poruszał kwestię 
urbanizacji Biedruska, to też chyba slajdy były dołączone do protokołu, natomiast w tym przypadku 
ich nie ma. Wnioskuję o dołączanie tych slajdów do protokołu wzorem poprzednich protokołów. 
 

Protokolant M. Kołodziejczak: Szanowni Państwo, jeżeli jest taka Państwa wola to jak najbardziej, 
tylko chciałbym zwrócić uwagę, że jeżeli chodzi o to co Pan Radny D. Matysiak był nam uprzejmy 

wówczas przedstawić to był to film, takie nagranie więc ono załącznikiem nie było i to na pewno,  
bo nie mogło być. Ale tutaj była prezentacja multimedialna więc jeżeli taki będzie Państwa wniosek, 
to z mojego punktu widzenia może być taki załącznik. 

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: To proszę o uzupełnienie. Czy są głosy przeciwne?  

 

Wójt G. Wojtera: Ja mam uwagę związaną z tym wnioskiem. Proszę Państwa to będą slajdy 
poprawione ze względu na prawa autorskie, a wcześniej brak odpowiedniego wywiązania się przez 
autora tych slajdów ze zlecenia, które ja przesłałem. Po tej sesji ja odesłałem to do poprawki. Ja mam 
te slajdy już poprawione. Rozumiem, że Panu Radnemu chodziło o ten prawoskręt, którego nie było 
na jednym ze slajdów, w tej chwili już ten prawoskręt jest. Myślę, że to nie będzie dla Państwa 
problemem, jeżeli w tych slajdach pojawi się ten prawoskręt.  
 

Radny M. Przybylski: Trudno mi się odnieść do czegoś czego nie widzę, Panie Wójcie jeśli zobaczę 
to się odniosę.  
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Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Czy ktoś z Państwa ma coś przeciwko, żebyśmy przyjęcie 
tego protokołu przesunęli na następną sesje po uzupełnieniu slajdów. Nie widzę, to w takim razie 
poprosimy pana protokolanta o dołączenie.   
 

Ad. 4.  

Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Suchy Las na lata  

2018-2029. 

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Finansowo – Budżetowej  
i Rozwoju Gospodarczego radnego D. Matysiaka o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Przewodniczący KF-BiRG D. Matysiak: Komisja pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  

 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały  

w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Suchy Las na lata 2018-2029. 

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/457/18. 

 

Ad. 5.  

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Suchy Las na 2018 r.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Finansowo – Budżetowej  
i Rozwoju Gospodarczego radnego D. Matysiaka o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Przewodniczący KF-BiRG D. Matysiak: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Suchy Las na 2018 r.   

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/458/18. 

 

Ad. 6.  

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XXXV/401/17 Rady Gminy Suchy Las z dnia 31 sierpnia 
2017 roku w sprawie zaciągnięcia kredytu inwestycyjnego Budowa zespołu przedszkolno – szkolnego 

w Golęczewie” zad. BI/WPF/2016/0001. 
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Finansowo – Budżetowej  
i Rozwoju Gospodarczego radnego D. Matysiaka o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Przewodniczący KF-BiRG D. Matysiak: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały, przy 2 

głosach „za” i 3 „wstrzymujących się”.  

Ja tutaj mam uwagę, co do uzasadnienia, bo w uzasadnieniu możemy przeczytać, że „w uchwalonym 
przez Radę Gminy budżecie na rok 2018 ostatecznie postanowiono o budowie przedszkola  
w Golęczewie z nakładami finansowymi w roku 2018 w wysokości 2 000 000 zł”. Jakby tutaj 
wskazuje się, że to Rada Gminy podjęła taką decyzję, a Rada Gminy podjęła tylko uchwałę, która 
jakby mówi o tym na wniosek czy prośbę Wójta Gminy została ta nazwa zmieniona. Chciałbym,  
aby to uzasadnienie zostało zmienione, że na wniosek Wójta, Rada Gminy podjęła uchwałę.  
 

Radca Prawny mec. H. Kuligowski: Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo Radni, 
Szanowny Panie Wójcie, uzasadnienie to jest treść, którą wnioskodawca uchwały zwraca się do Rady 
uzasadniając podjęcie takiej uchwały. To nie jest część uchwały. Jest tylko jedno uzasadnienie, które 
jest częścią uchwały jakim jest uzasadnienie do uchwały skargowej. Oczywiście, jeżeli Wójt zgadza 
się to uzasadnienie zmienić to jego wola, wystarczyłby zapis protokole przecież, bo uzasadnienie  
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bez uchwały nie funkcjonuje. Nie można głosować zmiany uzasadnienia w trybie przyjmowania 

uchwał.    
 

Radny R. Tasarz: Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowna Rado, ja ma tutaj zapytanie, bo tutaj  

w tym tytule jest napisane „budowa zespołu przedszkolno – szkolnego w Golęczewie”, a dalej mamy 
w podstawie prawnej i niżej w § 1 „budowa przedszkola w Golęczewie”. Czy nie trzeba by było 
zmienić tego zapisu? 

 

Wójt G. Wojtera: My zmieniamy uchwałę, która pierwotnie miała zapis właśnie „budowa zespołu”  
i zmieniamy na nowe brzmienie „budowa przedszkola w Golęczewie”. Ta stara, pierwotna uchwała 

właśnie brzmiała „budowa zespołu przedszkolno – szkolnego”, a teraz jest budowa przedszkola.   
 

Radny R. Tasarz: Dziękuję bardzo.  
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Dziękuję bardzo. W takim razie przystępujemy  
do głosowania, a pan protokolant będzie uprzejmy uwzględnić uwagę w protokole.  
 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały 

zmieniającej uchwałę nr XXXV/401/17 Rady Gminy Suchy Las z dnia 31 sierpnia 2017 roku w sprawie 

zaciągnięcia kredytu inwestycyjnego Budowa zespołu przedszkolno – szkolnego w Golęczewie”  

zad. BI/WPF/2016/000.  

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/459/18. 
 

Radny R. Tasarz: Proszę Państwa, uchwalenie budżetu była 459, a ta jest 460.  
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Szanowni Państwo, uchwała ws. zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Suchy Las na lata 2018-2029 nosi numer 457, następna uchwała dot. uchwalenia 

budżetu Gminy Suchy Las na 2018 r. to jest 458. Następna uchwała ws. zespołu przedszkolno  
– szkolnego w Golęczewie nosi numer 459.  

 

Ad. 7.  

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę nr XXXIII/425/17 Rady Gminy Suchy Las z dnia 23 listopada 
2017 roku w sprawie pomocy finansowej dla Powiatu Poznańskiego na rok 2018. 
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Finansowo – Budżetowej  
i Rozwoju Gospodarczego radnego D. Matysiaka o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Przewodniczący KF-BiRG D. Matysiak: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały 

zmieniającej uchwałę nr XXXIII/425/17 Rady Gminy Suchy Las z dnia 23 listopada 2017 roku  

w sprawie pomocy finansowej dla Powiatu Poznańskiego na rok 2018. 

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/460/18. 

 

Ad. 8.  

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla publicznych  
i niepublicznych podmiotów oświatowych oraz trybu przeprowadzania kontroli prawidłowości  
ich pobrania i wykorzystywania. 

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Społecznej radnego  
K. Pilasa o przedstawienie opinii Komisji. 
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Przewodniczący KS K. Pilas: Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Od 1 stycznia zmieniły się przepisy ustawy i musimy się do tego dostosować.  
 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały  

w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla publicznych i niepublicznych podmiotów 

oświatowych oraz trybu przeprowadzania kontroli prawidłowości ich pobrania i wykorzystywania. 

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/461/18. 

 

Ad. 9.  

Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia porozumienia między Gminą Suchy Las a Miastem Poznań, 
dotyczącego zasad prowadzenia punktów katechetycznych nauczania religii Kościołów i wyznań 
innych niż katolickie. 
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Społecznej radnego  
K. Pilasa o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Przewodniczący KS K. Pilas: Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Na terenie Gminy do szkół publicznych uczęszczają dzieci z kościołów i wyznań innych niż katolickie 
i dlatego też należy zapewnić im naukę religii i dlatego to porozumienie trzeba zawiązywać.   
 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały  

w sprawie zawarcia porozumienia między Gminą Suchy Las a Miastem Poznań, dotyczącego zasad 

prowadzenia punktów katechetycznych nauczania religii Kościołów i wyznań innych niż katolickie. 

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/462/18. 
 

Ad. 10.  

Podjęcie uchwały w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Gminy Suchy Las w 2018r.  
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Nie mam Pani Przewodniczącej Komisji Komunalnej  
i Ochrony Środowiska, Pan Radny K. Pilas zechce się wypowiedzieć. 
 

Radny K. Pilas: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt tej uchwały.  

 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały  

w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt  

na terenie Gminy Suchy Las w 2018r.  

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/463/18. 
 

Ad. 11.  

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie przez Wójta Gminy Suchy Las  
w trybie bezprzetargowym kolejnej umowy dzierżawy, na okres do 3 lat, dotyczącej części działki 
gruntu nr 89/11 z obrębu Biedrusko. 

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Finansowo – Budżetowej  
i Rozwoju Gospodarczego radnego D. Matysiaka o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Przewodniczący KF-BiRG D. Matysiak: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
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Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały  

w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie przez Wójta Gminy Suchy Las w trybie bezprzetargowym 

kolejnej umowy dzierżawy, na okres do 3 lat, dotyczącej części działki gruntu nr 89/11 z obrębu 

Biedrusko. 

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/464/18. 

 

Ad. 12.  

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie przez Wójta Gminy Suchy Las w trybie 
bezprzetargowym umowy najmu, na okres do 10 lat, dotyczącej części działki gruntu nr 151 z obrębu 
Golęczewo. 
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Finansowo – Budżetowej  
i Rozwoju Gospodarczego radnego D. Matysiaka o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Przewodniczący KF-BiRG D. Matysiak: Komisja nie opiniowała tego projektu uchwały. W dniu 

dzisiejszym mieliśmy otrzymać informację, czy jest możliwość przesunięcia jakby lokalizacji  
tej przepompowni czy zbiornika retencyjnego na działkę wcześniej? Tam gdzie teraz znajduje  
się parking czy miejsca postojowe, gdzie zawodnicy, piłkarze, którzy tam ćwiczą stawiali swoje 

samochody. Działka nr 151 jest to boisko treningowe. Jeżeli byśmy uniemożliwili ćwiczenia na tym 
boisku, to wiadomo, że duże boisko będzie mocniej eksploatowane, co spowoduje na pewno znaczne 

zwiększenie nakładów na odnawianie czy utrzymanie tego boiska.  
 

Wójt G. Wojtera: Niestety nie ma technicznej możliwości zmiany tej lokalizacji, 4 lata temu została 
wydana decyzja lokalizacyjna dla tych urządzeń i przez ten okres proces projektowy cały czas  
był związany z tą nieruchomością. Oczywiście, w przyszłości będziemy się starali tak zmodyfikować  
to boisko treningowe żeby mogli z niego korzystać piłkarze. Odpowiedź na Pana pytanie jest krótka:  
nie ma takiej technicznej możliwości. 
 

Przewodniczący KF-BiRG D. Matysiak: A jakie to są powody, ponieważ to jest tylko parę metrów 
przesunięcie lokalizacji, jest to działka obok, nie ma tam żadnego spadku terenu, nachylenia  
czy czegokolwiek i z jakich przyczyn? 

 

Zastępca Wójta M. Buliński: Ta główna przyczyna została tutaj podana w oparciu o decyzję 
lokalizacyjną projektuje się, to jest projekt techniczny, który wymaga wielu uzgodnień. Myślę, że to 
nie jest żadna nowość dla sołectwa, że ta stacja tam będzie zlokalizowana. Jest to też w planach 
inwestycyjnych Aquanet, przetarg jest przewidziany do marca, a realizacja to tak mniej więcej  
od połowy roku. Poza tym, jest możliwość urządzenia boiska treningowego, a to nie jest klub ligowy, 
spokojnie można te 250 m2 od strony ulicy przeznaczyć na ten kontener. Poza tym wiemy, że to jest 
czasowa lokalizacja, po wybudowaniu magistrali te instalacje będą demontowane.  
 

Przewodniczący KF-BiRG D. Matysiak: Panie Wójcie, ja rozumiem, dobrze, że tutaj zostało 
powiedziane, że boisko treningowe zostanie tak zmodernizowane, że będzie możliwość skorzystania  
z niego, jednakże z drugą częścią Pana wypowiedzi nie do końca się mogę zgodzić. Jeżeli okres 
dzierżawy ma być na 10 lat, to nie wyobrażam sobie żadnego zespołu, nawet trampkarzy  
czy dzieciaków w szkole, które by przez 10 lat nie miało możliwości na jakimś boisku trenować, przez  
10 lat to nie ma drużyny, nie ma zespołu, nie ma nic praktycznie. Takie miejsce powinno być 
zapewnione i na całe szczęście padło na początku, że będzie boisko do treningów zmodernizowane, 
tak aby mogli korzystać dalej.    
 

Wiceprzewodniczący Z. Hącia: Panie i Panowie Radni, ja uważam, że tutaj projekt był robiony  
zza komputera i nie spojrzano jak to w rzeczywistości wygląda, bo to boisko już było i w tej sytuacji 
te aspekty społeczne, że to ma ludziom służyć zostały zupełnie pominięte. To jest tylko wykreślone  

na komputerze, jak w wielu projektach to jest, że potem się okazuje, że nie tak to powinno biec  
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i projektant poszedł na łatwiznę. W tej chwili już nie jesteśmy w stanie tego odkręcić, ale z drugiej 
strony trzeba zwrócić uwagę projektantom, żeby jednak rozejrzeli się.  
 

Przewodniczący KF-BiRG D. Matysiak: Urzędnikom, projektant rysuje zza biurka, ale urzędnik 
powinien wskazać.  
 

Zastępca Wójta M. Buliński: Oczywiście, że ten projekt nie był robiony zza biurka. Aquanet wie 
jakimi sieciami dysponuje, w którym miejscu są możliwości technologiczne podłączenia. To nie jest 
stacja, która stoi na gruncie tylko ona musi funkcjonować uwzględniając sieć wodociągową, która 
funkcjonuje w Golęczewie. Dla mnie to jest oczywiste. Natomiast, tak uspokajająco tylko powiem,  

że umowa jest do 10 lat, ale w tej umowie będzie wpisany 3 - miesięczny okres wypowiedzenia, 
umożliwiający rozwiązanie wcześniej tej umowy z tego względu, że magistrala w aktualnych planach 
inwestycyjnych ma powstać do 2022 r. Zakładamy, że ta pompownia będzie służyć krócej niż ten 
okres maksymalny w umowie.  

 

Sołtys wsi Golęczewo P. Majkowski: Ja chciałbym się odnieść do tej kwestii, bo przez wiele lat 
zabiegałem o taką pompownię podnoszącą ciśnienie wody. W okresie letnim jest to szczególnie 
uciążliwe dla mieszkańców położonych wyżej. Niemniej jednak, wskazana działka przez Pana  
D. Matysiaka, gdzie miałaby być posadowiona pompownia to też się mija z celem, bo praktycznie  
to jest jedyne miejsce, gdzie kibice, piłkarze, zawodnicy mogą zaparkować swoje samochody.  

W planach tam przewidujemy wykonanie parkingu na rzecz piłkarzy i kibiców, na rzecz 
Golęczewskiego Klubu Sportowego. Dziękuję.  
 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały  

w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie przez Wójta Gminy Suchy Las w trybie bezprzetargowym 

umowy najmu, na okres do 10 lat, dotyczącej części działki gruntu nr 151 z obrębu Golęczewo. 

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/465/18. 
 

Ad. 13.  

Podjęcie uchwały w sprawie zarządzenia wyborów przewodniczącego zarządu osiedla Biedrusko. 
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Społecznej radnego  
K. Pilasa o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Przewodniczący KS K. Pilas: Komisja jednogłośnie pozytywnie na „tak”.  
 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały  

w sprawie zarządzenia wyborów przewodniczącego zarządu osiedla Biedrusko.  

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/466/18. 
 

Ad. 14. 

Sprawozdanie z prac Komisji Doraźnej.  
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Doraźnej radnego  
W. Majewskiego o przedstawienie sprawozdania Komisji. 

 

Przewodniczący KD W. Majewski: Dziękuję za udzielnie głosu. Pozwolę sobie przeczytać 
sprawozdanie z realizacji zadania Komisji Doraźnej Rady Gminy Suchy Las. 
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Czy Pan Radny życzy sobie mikrofon? 

 

Przewodniczący KD W. Majewski: Nie.  
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Przewodniczący KD W. Majewski odczytał sprawozdanie z realizacji zadania Komisji Doraźnej Rady 

Gminy Suchy Las powołanej uchwałą Rady Gminy Suchy Las nr XXIX/329/17 z dnia 30 marca  

2017 r. Sprawozdanie stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Dziękuję bardzo za przedstawienie sprawozdania z pracy 
Komisji Doraźnej.  
 

Radny P. Tyrka: Pozwolą Państwo, że będę siedział. Na pewno nie będę miał takiego długiego 
wywodu, w którym oczywiście znalazły się zarzuty nieprawdziwe, oskarżenia nieprawdziwe. 
Pierwsza rzecz, którą chciałbym Panu Przewodniczącemu Komisji wskazać, to materiał źródłowy jest, 
tylko Pan nawet nie chciał mnie zapytać, czy posiadam taki materiał czy nie, bo Pan nie był w ogóle 
zainteresowany materiałem źródłowym, o którym Pan wspominał w pkt. 2 sprawozdania. Taki 
materiał jest, bo ja kseruję wszystkie polisy, także zarzut, że nie materiału źródłowego jest bzdurny  
i nieprawdziwy. Druga rzecz, powołuje się tutaj Pan, bo Pan się pod tym podpisał, nie mówię tutaj  
do całej Komisji, bo Pan się pod tym podpisał, częstokroć na orzeczenia nieprawomocne, a dziwny  
to jest zwyczaj powoływania się na nieprawomocne orzeczenia. Może trzeba było zasięgnąć 
informacji głębiej i wziąć orzeczenia prawomocne. Trzecia rzecz, no pięknie to wygląda naprawdę  
i jeszcze wytłuszczonym drukiem, że „wartość zawartych umów ubezpieczeniowych za 

pośrednictwem radnego P. Tyrki jako przedstawiciela PZU mogła oscylować na poziomie 0,5 mln zł”. 
Skąd Pan to wziął? To jest bzdura, jest to wierutna bzdura. Trzeba było potrudzić się trochę więcej  
i poprosić albo byłego Pana Prezesa, albo obecnego Pana Prezesa żeby powiedział jak wyglądała baza 
transportowa spółki w 2006 r., to by się Pan dowiedział ile było pojazdów. Bo teraz pojazdów jest trzy 
razy więcej. Niestety nie mogło wyjść na to, że 1/3 pojazdów była ubezpieczona za te same pieniądze, 
które wskazuje Pan, że ja w 2006 r. nieuczciwie ubezpieczałem za 50 000 zł. No przepraszam, 

ubezpieczenia drożeją, a nie tanieją. No, ale po prostu nie chciało się, albo też nie wiem. Nie zarzucam 

tutaj Panu złej woli, tylko po prostu jest to zrobione lekko „na kolanie”. Dziękuję, że w ogóle w tych 
dokumentach zajmujących kilkanaście czy kilka stron znalazło się, że ja w ogóle powiedziałem 
cokolwiek, bo by wyszło na to, że ja milczałem i w ogóle się nie broniłem. Jest powiedziane, że m.in. 
powiedziałem to, że „ze względu na wysoką szkodowość”, bo szkodowość była bardzo duża,  
a można to ustalić, bo materiał źródłowy jest, no ale nie chcieliście Państwo, bo po co to robić.  
Ze względu na wysoką szkodowość PZU, bo ja tylko mogę powiedzieć za PZU nie zaproponowałoby 
oferty flotowej z tego powodu, że jak ktoś ma szkody na poziomie wyższym niż ilość pojazdów, a to 

chodziło, że to było 150% ilość szkód w porównaniu do ilości pojazdów, nie ma możliwości 
ofertowania w formie flotowej. Ale wystarczyło zapytać. No, ale znalazło się to zdanie, że Tyrka 
powiedział jedną rzecz m.in., że „nie mógł zrobić oferty flotowej”, dziękuję. Na tą ilość zapisanego 
tutaj papieru, to jest bardzo dużo. Fajnie jest wstawiać, że Pani L. Różańska, notabene konkurentka, 
której za bardzo nie idzie z ubezpieczeniami, ale nie chodzi o to, bo nie po to spotkaliśmy się tutaj i za 
to nam nasi wyborcy płacą. Ona twierdziła, że ja się powoływałem, w dwóch miejscach jest to,  
że powoływałem się na mandat radnego. Tak, oczywiście…bzdura. Ale Pan to przyjął jako 
wiarygodne ze względu na to, że Pan to ujął. Ja tłumaczyłem, że czegoś takiego nie było, ale tego Pan 

nie ujął, bo to jest niewygodne dla Komisji. Powoływałem się na znajomości, czy na układy w Policji, 
też bzdura. Bo co miałyby mi dać te układy? Miałbym powiedzieć, że Pani nie będzie mogła jeździć 
po drogach, że policjanci Panią zamkną, wyślą na Sybir, czy co? Nie wiem, też wyjaśniłem, że nie 
było takiego powoływania się. Było jedno pytanie przez Panią Różańską, skąd i jak to się stało, że ten 
początek miałem taki dosyć owocny, że zaistniałem na rynku i dużo robiłem polis? Stąd,  
że jednocześnie będąc agentem ubezpieczeniowym byłem funkcjonariuszem Komendy Miejskiej 
Policji w Poznaniu i dzięki temu moi koledzy, inni funkcjonariusze z mojego wydziału ubezpieczali 
się u mnie, bo znali mnie i mieli do mnie zaufanie. I nadal ich ubezpieczam, bo nadal mają zaufanie. 
Tylko, że Pani Różańska zapominała o tym, że większość tych policjantów, na których niby się 
powoływałem i zastraszałem ją już nie pracuje. Nie wiem, chyba jako emeryci policyjni przyszliby 
pod jej dom i nie wiem, manifestowali by sobie. Jest to niestety, myślałem, że Pan Przewodniczący 
sporządzając ten protokół podejdzie bardziej obiektywnie do tej sprawy. Podszedł Pan subiektywnie  
i nie ma moich wyjaśnień tutaj w ogóle. To jest najwygodniejsze, bo po co wyjaśnienia moje tutaj 
wskazywać. Widzieliśmy się na Komisji i rozmawialiśmy 1,5 godziny, bo tyle trwała Komisji i z tego 
wzięła się odpowiedź tylko na jedno pytanie, a nie na zarzuty tutaj stawiane przez Panią Różańską. 
Powiem tak, jakość tego dokumentu raczej jest słaba, nie powiem tragiczna, bo jest napisane bez 
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błędów ortograficznych i jest tutaj jakaś stylistyka. Natomiast, jeżeli chodzi o obiektywność to nie ma 
jej tutaj. Tyle jedynie mogę powiedzieć. A przed głosowaniem mogę tylko powiedzieć, że proszę  
o głosowanie merytoryczne, a nie polityczne. Dziękuję.  
 

Radny D. Matysiak: Mam takie pytanie do Pana Przewodniczącego, jakim stosunkiem głosów został 
przyjęty protokół Komisji? Protokół Komisji, a nie Pana Przewodniczącego, tylko protokół Komisji 
Doraźnej. Sprawozdanie, przepraszam.  

 

Przewodniczący KD W. Majewski: Wszyscy członkowie Komisji, czyli 3 Radnych głosowało  

za przyjęciem sprawozdania.  

 

Radny D. Matysiak: Czyli przyjęty został jednogłośnie? Czy ktoś wnosił jakieś uwagi? 

 

Przewodniczący KD W. Majewski: Nie.  

 

Radny M. Przybylski: Proszę Państwa, należało spodziewać się takiej oceny Pana Radnego P. Tyrki, 
drobnych złośliwość. Nie czuję się umocowany do oceny etycznej tej całej sprawy, zrobi to w swoim 
sumieniu zapewne Pan P. Tyrka, zrobią to mieszkańcy Zielątkowa czy Chludowa, rzecz pewnie będzie 
szeroko komentowana. Tak samo jak byłaby komentowana w odniesieniu do każdego z nas. Kluczową 
sprawą jest jakby aspekt prawny. Najbardziej istotne jest to, co zdarzyło się od 1 grudnia 2014 r.  
do chwili obecnej, dlatego że ten okres jest istotny z punktu widzenia odpowiedzialności Pana 
Radnego za naruszenie art. 24f. Pan Radny o tym nie wspomniał, a więc ja chciałbym zapytać, czy te 
50 polis, które były wystawione w tym okresie to jest przejaw halucynacji Przewodniczącego  
i pozostałych dwóch członków Komisji czy też to jest fakt? Zaczynam się zastanawiać, czy w jakiś 
oparach absurdu się nie poruszamy. Jeśli tak, to ma to swoje konsekwencje Panie Radny, niestety. 

Jedna taka polisa ma bardzo szerokie konsekwencje i Pan o tym doskonale wie. Proszę Państwa, 
powoływanie się na wyroki nieprawomocne, o których Pan wspominał dotyczy kwestii marginalnych. 

Najbardziej istotne wyroki, których sentencji nawet Pan Przewodniczący nie przytoczył to są w 
przypisach. Istotnym jest czy mienie komunalne gminy to jest to samo co mienie komunalne. To jest 

jak gdyby istota sprawy. W pewnym momencie w orzecznictwie zdaje się dominujący pogląd,  
że można prowadzić relacje finansowe i nie naruszać art. 24f jeśli majątek jest majątkiem gminnym 

i to niezależnie w jakim wymiarze, czy 100% czy 50% czy 30%. Natomiast, w ostatnim czasie 

umocnij się pogląd dominujący, co oczywiście nie oznacza, że przesądzający w każdej sprawie,  
iż niestety nie. Wszelkie relacje, zwłaszcza jeżeli chodzi o spółkę, gdzie gmina jest 100% 

właścicielem to relacje radnego z taką spółką naruszają art. 24f. Proszę Państwa, co do art. 24f to w 
ogóle jakby sprawa jest nieco bezprzedmiotowa, bo za to nie grozi Panie Radny żadna sankcja,  
z wyjątkiem jakiś tam kwestii etycznych, ale Komisja tutaj tego nie rozstrzygnęła w żaden sposób. 
Komisja w moim przekonaniu zachowała się bardzo prawidłowo i bardzo merytorycznie. Nie dziwie 
się, że Pan M. Jankowiak ten protokół też podpisał i głosował „za”, dlatego że Komisja wyraźnie 
stwierdzała, że to co powiedziała Pani Różańska, o ile dobrze pamiętam nazwisko, to są jej słowa,  
to jest jej interpretacja i jej sposób postrzegania tej rozmowy. Pan miał inny i Komisja to stwierdziła. 
A więc tutaj proszę nie sugerować jakieś niecnych politycznych celów. Zostało jasno powiedziane. 

Proszę Państwa, za chwilę przejdziemy do głosowania, nie sprawozdania, bo ono zostało 
przegłosowane przez członków Komisji, a Rada nie powinna przyjmować czy nie przyjmować 
sprawozdania. Wysłuchaliśmy i koniec. Natomiast, przejdziemy do głosowania następnego projektu 

uchwały dotyczącego stwierdzenia wygaśnięcia mandatu Radnego i wtedy poproszę o głos i drugą 
część wypowiedzi Państwu przekażę. Dziękuję.  
 

Sołtys wsi Zielątkowo R. Roszczyk: Ja odnośnie do Radnego P. Tyrki, po prostu nie znam się na tych 
wywodach, ale chodzi mi o osobowość. Jest to człowiek, który naprawdę pomaga. Tam jest trochę 
oszkalowany niesłusznie. Sama doświadczyłam tego, on jeszcze mnie nie znał, bo świeżo co się 
wprowadził. Miałam przykry incydent z wypadkiem mojego męża i po prostu bezinteresownie pomógł 
mi, pokierował jak mam tę sprawę załatwiać z moimi ubezpieczeniami i nie biorąc za to ani złotówki. 
Nie znając mnie był człowiekiem, który pomógł i tu takie wywody, że ktoś może się go bać albo coś, 
to na pewno nie wchodzi w grę. Ja tylko chciałam to powiedzieć. Dziękuję.   
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Ad. 15.    

Podjęcie uchwały w sprawie stwierdzenia wygaśnięcia mandatu radnego Pawła Tyrki. 
 

Radny M. Przybylski: Proszę Państwa, ponieważ było oczywiste, że ta sprawa będzie niosła ze sobą 
ten cały bagaż i kontekst polityczny. Szanując wszystkie dokonania Pana P. Tyrki, jako człowieka,  

co potwierdzała Pani Sołtys i jako kolegi z Rady jako Radnego, chciałbym Państwu zaproponować 
wzorem poprzednich spraw, żebyśmy usunęli ten punkt z porządku obrad. Wtedy sprawa trafi  

do Wojewody, czyli do bezstronnego człowieka, który posiada cały arsenał prawny, którego  
nie posiada Komisja, doświadczenie względem procedowania tego typu spraw, a przede wszystkim da 
sygnał mieszkańcom, że sprawa nie ma absolutnie żadnego wymiaru politycznego, bo ona ma tylko  
i wyłącznie wymiar prawny. Każdego, który naruszyłby art. 24f prześwietlałaby Komisja Doraźna, 
każdego jednego z nas i każdy z nas poniósłby odpowiedzialność za to. Takie są po prostu fakty. 
Życzę Panu Radnemu P. Tyrce powodzenia, bo jest to proszę Państwa trzeci taki przypadek, z którym 
się tutaj w tej kadencji borykamy i to nam absolutnie żadnej chluby nie przynosi. Bez względu na to, 
czy to jest Radny „Nowoczesnej Gminy” czy innej, tutaj akurat tak się złożyło, że trójka jest  
z „Nowoczesnej Gminy”, ale przecież w następnych kadencjach może być zupełnie inna sytuacja. 
Uwolnijmy to od polityki tę całą sprawę i zobowiążmy Panią Przewodniczącą, żeby przekazała sprawę 
do Wojewody, zresztą w odniesieniu do poprzednich przypadków całkiem racjonalnie wnosił o to 
również Wójt w artykule prasowym i w liście otwartym. Wydaje się, że jest dobrze, żeby taki 

standard, skoro już się na to zdecydowaliśmy najzwyczajniej w świecie stosować do wszystkich, 
którzy z takim problemem się borykają. Składam formalny wniosek o usunięcie tego punktu  
z porządku obrad oraz odesłania sprawy do Wojewody przez Przewodniczącą Rady Gminy. Dziękuję 
bardzo.  

 

Radny P. Tyrka: Wyłączę się z tego głosowania.  
 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie wniosku Radnego  

M. Przybylskiego o usunięcie z porządku sesji pkt. 15, tj. podjęcia uchwały w sprawie stwierdzenia 

wygaśnięcia mandatu radnego Pawła Tyrki i skierowania sprawy do rozstrzygnięcia przez Wojewodę. 

Głosowano: 13 głosów za, jednomyślnie (W głosowaniu nie brał udziału Radny P. Tyrka).  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Wniosek został przyjęty.  
 

Ad. 16.   

Podjęcie uchwały w sprawie określenia uprawnień do korzystania z bezpłatnych przejazdów środkami 
transportu zbiorowego dla uczniów szkół podstawowych oraz uczniów klas dotychczasowych 
gimnazjów prowadzonych w szkołach podstawowych na terenie Gminy Suchy Las.  
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Społecznej radnego  
K. Pilasa o przedstawienie opinii Komisji. 

 

Przewodniczący KS K. Pilas: Komisja jednogłośnie pozytywnie na „tak”.  
 

Radny M. Przybylski: Proszę Państwa, przy okazji chciałbym serdecznie podziękować wszystkim, 
którzy się przyczynili do przedłożenia dzisiaj projektu uchwały, czyli i organowi wykonawczemu, a ze 

swoje strony pragnę podziękować przede wszystkim Panu K. Pilasowi, który już w ulotce wyborczej 
podnosił sprawy bezpłatnej komunikacji na terenie Gminy Suchy Las, to było kilka lat temu. Również 
dziękuję Pani Przewodniczącej, która w kwietniu 2017 r. opublikowała dosyć obszerny tekst na 
portalu www.gminarazem.pl/komunikacjapublicznawsuchymlesie oraz w Magazynie Sucholeskim. 

Tam znalazły się tezy, które dzisiaj przyjęły formę aktu prawnego. Bardzo się z tego powody cieszę, 
wtedy otrzymaliśmy odpowiedź negatywną z Urzędu Gminy, dobrze że przed wyborami udało się tę 
sprawę załatwić, jeszcze w tej kadencji. Mam nadzieję, że to po wyborach będzie utrzymane, czyli 
krótko mówiąc, że to nie jest tylko taki haczyk wyborczy, czy wabik wyborczy z pogranicza 

politycznego marketingu, a jest to realna odpowiedź na nasze postulaty, które przecież były zgłaszane 
od wielu, wielu miesięcy, a może nawet i lat. Pani Przewodnicząca napisała tak: „Nikt z władz Gminy 
chyba nie zdaje sobie sprawy, że tendencja w Polsce jest akurat odwrotna, rośnie liczba gmin  
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z bezpłatną komunikacją. Uczniowie warszawskich szkół jeżdżą komunikacją miejską za darmo”,  
to było w kwietniu 2017 r., czyli półtora roku temu. Namawiam do dalszych kroków, wiem, że Poznań 
miał bodajże wczoraj czy przedwczoraj przyjąć projekt uchwały, ale nie przyjął ze względów 
proceduralnych, być może przyjmie w najbliższym czasie. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały  

w sprawie określenia uprawnień do korzystania z bezpłatnych przejazdów środkami transportu 

zbiorowego dla uczniów szkół podstawowych oraz uczniów klas dotychczasowych gimnazjów 

prowadzonych w szkołach podstawowych na terenie Gminy Suchy Las.  

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/467/18. 

 

Ad. 17.  

Przyjęcie sprawozdań z pracy Komisji stałych Rady Gminy Suchy Las za rok 2017. 
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Społecznej radnego  
K. Pilasa o przedstawienie sprawozdania Komisji. 

 

Przewodniczący KS K. Pilas: Sprawozdanie Komisji Społecznej za 2017 r. Komisja Społeczna  
w 2017 roku zgodnie z Planem Pracy zapisane miała 18 posiedzeń, jednak doszły dwa dodatkowe,  

pierwsze związane z Programem Rewitalizacji Gminy Suchy Las, a drugie to spotkanie z grupą 
mieszkańców Biedruska w sprawie cmentarza. Komisja w składnie Krzysztof Pilas Przewodniczący, 
Zbigniew Hącia Wiceprzewodniczący, członkowie: Urszula Ćwiertnia, Grzegorz Rewers, Maciej 

Jankowiak, Ryszard Tasarz.  

Styczeń. Spotkanie Komisji z zespołem, który opracowuje Program Rewitalizacji Gminy Suchy Las, 

program ma na celu przede wszystkim otwarcie możliwości pozyskania środków z Unii Europejskiej, 

na opracowanie programu gmina otrzymała dotacje od Marszałka Województwa Wielkopolskiego.  

Udział gminy to tylko 10% całkowitych kosztów. 
Luty. Wizytacja placówek oświatowych organizujących zimowiska. Komisja wspólnie wraz  
z Panią Wicedyrektor OPS Karoliną Dzioch oraz Redaktor Naczelną Gazety Sucholeskiej Panią  

B. Stachowiak  wizytowała dzieci na zimowisku. Wakacje dla dzieci zostały zorganizowane  
w Suchym Lesie dla 60 dzieci, Złotkowo 37 dzieci, Golęczewo 33 dzieci, Chludowo 20 dzieci,  

Biedrusko 21 dzieci. Kadra pedagogiczna to 14 wychowawców i 5 kierowników.   
Marzec. Spotkanie z przedstawicielami klubów sportowych, Komisja wysłuchała obszernych 

sprawozdań, a w spotkaniu uczestniczyły władze Gminy. Była to okazja do przedstawienia 
działalności. Na drugim posiedzeniu Komisja ponownie spotkała się z zespołem, który opracowuje 
Program Rewitalizacji Gminy Suchy Las.  

Kwiecień. Komisja spotkała się z Dyrektorem Gminnego Ośródka Sportu K. Linkowskim,  

a wiodącym tematem była sprawa nowego systemu uzdatniania wody na basenie Zmieniły  
się przepisy dotyczące jakości wody basenowej, pierwsze miesiące funkcjonowania napawają 
optymizmem co do podjętych decyzji. Drugie posiedzenie to spotkanie z zespołem Chludowianie, 
wysłuchaliśmy sprawozdania i mogliśmy obserwować próbę grupy dorosłych tancerzy.   

Maj. Wizytacja placówek oświatowych na terenie naszej gminy, spotkanie na dwóch posiedzeniach.  

Odwiedziliśmy wszystkie szkoły i dwa przedszkola. Szkoły przygotowują się do wdrożenia nowej 
reformy oświatowej.     
Czerwiec. Komisja spotkała się na dwóch posiedzeniach. Pierwsze to wizyta w CKiBP - pierwsze 

spotkanie z nowym Dyrektorem Andrzejem Ogórkiewiczem - wysłuchaliśmy sprawozdania, 

poruszano też sprawę poszerzenia kubaturowego samego obiektu z uwagi na duże obłożenie 
różnorakich zajęć.  Drugie posiedzenie odbyło się w siedzibie OPS, Komisja wysłuchała sprawozdania 
za ubiegły rok poruszano też sprawę wolontariatu.  

Lipiec. Komisja odwiedziła półkolonie organizowane przez OPS, zapisanych było 378 dzieci pod 
opieką 7 kierowników i 30 wychowawców.   

Sierpień. Dodatkowe posiedzenie wspólne z Komisją Komunalną i Ochrony Środowiska dotyczyło 
problemów cmentarza w Biedrusku. Kolejne posiedzenie to spotkanie z nowym Dyrektorem 

Gminnego Ośrodka Sportu Panią Katarzyną Kustoń. Ponownie omawialiśmy temat zmiany 
technologii uzdatniania wody w basenie, potwierdziły się przypuszczenia, że zwrot poniesionych 
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nakładów nastąpi znacznie szybciej. Komisja udała się w teren i odwiedziliśmy boiska sportowe 
utrzymywane przez GOS. W spotkaniu uczestniczył również Krzysztof Linkowski ustępujący 
dyrektor. Komisja w ciepłych słowach podziękowała za lata pracy w naszej sucholeskiej społeczności.    
Wrzesień. Wnioski do budżetu Gminy na 2018 rok. Komisja skierowała do Wójta 20 propozycji 

budżetowych, wśród propozycji znalazło się m.in.: pozyskanie gruntu pod cmentarz dla czterech  

miejscowości: Suchego Lasu, Złotnik Osiedla, Osiedla Grzybowego i Jelonka.    

Październik. Komisja odwiedziła świetlice opiekuńczo – wychowawcze, dwie z dziewięciu, które 
funkcjonują w naszej Gminie. Byliśmy w Złotnikach Wsi i w Zielątkowie. W świetlicach dzieci mogą 
odrabiać lekcje i miło spędzić czas pod opieką wychowawców.  

Listopad. Komisja zmierzyła się z projektem budżetu na 2018 rok, nie wydala żadnej opinii z uwagi 

na fakt cofnięcia propozycji wydatków związanych z 800 - leciem lokacji Suchego Lasu. Natomiast, 

przegłosowano kilka propozycji budżetowych i skierowano je do Komisji Finansowo - Budżetowej  
i Rozwoju Gospodarczego, tj. zwiększenie planów finansowych dla CKiBP,  Szkoły Podstawowej nr 1 

i Przedszkola Leśne Ludki. Drugie posiedzenie odbyło się w CKiBP - rozmowa z Dyrektorem  

A. Ogórkiewiczem i kierownikiem biblioteki Panią Moniką Majewską – Szymkowiak. Wartość 
gminnego księgozbioru to 1,4 mln zł. W 2018 r. biblioteka będzie świętować 70 - lecie powstania. 

Opracowano i przyjęto plan pracy Komisji Społecznej na 2019 rok. Kolejne posiedzenie  

to uczestnictwo w próbie Orkiestry Dętej z Chludowa, wysłuchaliśmy sprawozdania za 2017 r.  

i mogliśmy usłyszeć utwory, które orkiestra planuje wydać na płycie.  

Grudzień. Podsumowanie roku. Ponadto Komisja spotkała się z Redaktorem Naczelnym Gazety 

Sucholeskiej, Komisja wysłuchała obszernego sprawozdania Pani Redaktor za 2017 rok, z którego 
wynikało, że koszt druku to kwota 74.304,90 zł brutto. Łączny koszt składu – 14.941,00 zł brutto. 
Koszt kolportażu to 3.150,00 zł brutto. Łącznie w skali roku wydano na Gazetę kwotę 92.395,90 zł. 
Dochody z reklam to 47.233,00 zł brutto. Rzeczywisty koszt gazety to 45.162,52 zł. W powyższym 
rozliczeniu nie uwzględniono wynagrodzeń pracowników. Reklamy w gazecie zajmują średnio 7,9 % 
powierzchni jednego numeru. Gazeta bardzo mocno włączy się w obchody 800 - lecia lokacji Suchego 

Lasu.  

Komisja opiniowała w skali roku szereg uchwał Rady Gminy. W tym miejscu chciałem serdecznie 
podziękować członkom Komisji, protokolantom i Pani D. Majchrzak z Biura Rady, władzom gminy 

za trzy lata współpracy. Jest to ostatnie sprawozdanie tej kadencji Komisji Społecznej, a to dlatego  

że jesteśmy w roku wyborczym. Dziękuję bardzo.   
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: W zastępstwie Radnej A. Targońskiej pozwolę sobie 
przeczytać sprawozdanie z działalności Komisji Komunalnej i Ochrony Środowiska Rady Gminy 
Suchy Las za 2017 r.  

„Komisja Komunalna i Ochrony Środowiska, zgodnie z planem na 2017 r., odbyła 16 posiedzeń.  
W pierwszym kwartale 2017 r. członkowie KKiOŚ zajęli się tematem pozyskania nowej siedziby  
dla gminnego Zakładu Gospodarki Komunalnej przy ul. Nektarowej. Wysłuchali także protestu 
mieszkańców Biedruska w sprawie planowanej budowy stacji benzynowej i myjni samochodowej, 

która ma być zlokalizowana 15 m od ich domów.  
W drugim kwartale KKiOŚ odbyła cztery posiedzenia wyjazdowe, kolejno w Łysym Młynie, 
Złotkowie, Suchym Lesie i Złotnikach Wsi. Posiedzenie w Ośrodku Edukacji Leśnej w Łysym 
Młynie, należącym do Nadleśnictwa Łopuchówko, a także spotkanie z  Nadleśniczym Nadleśnictwa 
Łopuchówko T. Sobalakiem, które odbyło się w Złotkowie, zdominowały tematy związane z lasami, 
ochroną przyrody, edukacją przyrodniczą i współpracą nadleśnictwa z gminą. Rozmawiano także  
o utrzymaniu zbiornika Łysy Młyn, złym stanie grobli i problemach powodowanych przez bobry,  
a także o budowie ścieżki rowerowej do Biedruska i przebiegu projektowanej północno  

- wschodniej obwodnicy Poznania. Podczas spotkań z sołtysami Złotkowa i Złotnik Wsi Radni in situ 

zapoznali się z problemami, z jakimi borykają się mieszkańcy tych miejscowości. W Złotkowie 
najistotniejszym jest brak kanalizacji w części wsi i zły stan niektórych dróg. Uporządkowania  

i ogrodzenia wymaga przedwojenny cmentarz. Zastanawiające są zamierzenia planistyczne gminy 
związane z rozwojem zabudowy mieszkaniowej. W Złotnikach Wsi ogromnym problemem było złe 
odprowadzanie wód opadowych do stawu, konieczność poszerzenia światła drogi gruntowej 

prowadzącej do Kiekrza oraz zbyt rzadkie wykonywanie zabiegów koszenia i odchwaszczania 

gminnych trenów rekreacyjnych. 



 - 14 - 

W maju odbyło się wspólne posiedzenie KKiOŚ oraz KF-BiRG, podczas którego obradowano  
nad zmianami w miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego (mpzp) dla Zakładu 
Zagospodarowania Odpadów w Suchym Lesie. Do planu złożono 24 uwagi, z których wiele Komisje 

poparły, w związku z czym całego projektu nie opiniowano. Również w maju członkowie KKiOŚ 
rozmawiali z inwestorem, który zamierzał wybudować zakład z branży chemicznej przy ul. Firmowej 
w Suchym Lesie. Realizacja tego zamierzenia wymagałaby zmiany w mpzp, polegającego  
na dopuszczeniu lokalizacji przedsięwzięcia mogącego znacząco oddziaływać na środowisko. Radni 
wyrazili swoje obawy, wynikające głównie z niewielkiej odległości proponowanej inwestycji  
od terenów zabudowy mieszkaniowej i sugerowali inwestorowi poszukiwanie innej lokalizacji 
W czerwcu członkowie Komisji wizytowali tereny rekreacyjne zlokalizowane w Suchym Lesie, 

oceniając stan i możliwości rozwoju tych obiektów. Odwiedzili także nieużytek o powierzchni 7 ha, 
znajdujący się w pobliżu pętli autobusowej przy ul. Bogusławskiego. Rozmawiano na temat 
możliwości zagospodarowania tego obszaru, wskazując jednocześnie, że gmina Suchy Las nie posiada 
rezerwy terenowej pod cmentarz. Ponadto KKiOŚ rekomendowała wykluczenie z dzierżawy  
i odsłonięcie trójkąta widoczności u zbiegu ulic Jeżynowej i Truskawkowej w Suchym Lesie. 
W trzecim kwartale na skutek licznych zgłoszeń sołtysów, przewodniczących osiedli i mieszkańców, 
Radni zajęli się kwestią pielęgnacji zieleni na terenach komunalnych. Rozmawiano przede wszystkim  
o częstotliwości i jakości koszenia trawy i odchwaszczania oraz kwestii zarastania chodników. Padły 
różne propozycje rozwiązania tej kwestii, np. zlecenie części zadań firmom zewnętrznym. Omawiano 
także kwestię skandalicznego zalania terenu rekreacyjnego i ogródków działkowych oraz zniszczenia 
skarp stawu w Złotnikach Wsi. Ponadto, zgłoszono do Referatu Ochrony Środowiska kilka potężnych 
drzew, które należy objąć ochroną jako pomniki przyrody. Podczas wspólnego posiedzenia z Komisją 
Społeczną Radni wysłuchali mieszkańców Biedruska, którzy mieli liczne zastrzeżenia dotyczące 
funkcjonowania tamtejszego cmentarza. Zwieńczeniem dyskusji, był wniosek obu komisji skierowany 

do Wójta. Podczas wyjazdowego posiedzenia do Złotnik Osiedla, Radni wysłuchali Przewodniczącego 
Osiedla, który przedstawił problemy komunalne, z jakimi boryka się ta miejscowość. Podsumowaniem 
dyskusji było złożenie wniosku do Wójta dotyczącego budowy wyjazdu z ul. Kochanowskiego,  

a także sformułowanie kilku wniosków budżetowych.  
W ostatnim kwartale Komisja gościła członków organizacji zajmujących się ekologią i ochroną 
środowiska na terenie naszej gminy: J. Juszczyńskiego z Polskiego Klubu Ekologicznego, który od lat 
monitoruje przejrzystość wód jeziora Strzeszyńskiego, przedstawicieli Stowarzyszenia Ekologicznego 
Mieszkańców Suchego Lasu (SEMSL), walczącego z odorami z wysypiska śmieci i biokompostowni, 

a także J. Brdęka, leśniczego z Leśnictwa Złotkowo oraz P. Majkowskiego, Sołtysa z Golęczewa. 
Kwestię ochrony środowiska kontynuowano podczas kolejnego posiedzenia, na którym obecni byli 
przedstawiciele ZZO w Poznaniu. Dyskusja dotyczyła rekultywacji składowiska odpadów i nowego 
źródła odorów, czyli biokompostowni.  
Kolejnym istotnym problemem, jakim zajęli się Radni, była kwestia odstąpienia od budowy 
kanalizacji i nawierzchni ulicy Różanej w Suchym Lesie. 30 listopada odbyło się posiedzenie 
poświęcone projektowi budżetu na 2018 r. Członkowie KKiOŚ zgłosili 25 wniosków budżetowych,  
a wśród nich wniosek o umocnienie nawierzchni ul. Różanej płytami. Projektu uchwały budżetowej 
ostatecznie nie zaopiniowano, ponieważ w ocenie Komisji została niestarannie przygotowana. 

Również negatywnie zaopiniowano projekt uchwały, proponujący kuriozalną podwyżkę opłat  
za odbiór i zagospodarowanie odpadów 

KKiOŚ wysłuchała Radnej Małgorzaty Salwa - Haibach, Przewodniczącej Zarządu Osiedla 
Grzybowego, przedstawiła problemy komunalne nurtujące mieszkańców. Najważniejsze z nich  
to realizacja projektu uspokojenia ruchu na Os. Grzybowym, kwestia sprzątania i koszenia terenów 
komunalnych oraz odpowiedniego oświetlenia placu Grzybowego. 

Podczas większości z posiedzeń Radni opiniowali projekty uchwał na kolejne sesje. W ciągu roku 
KKiOŚ złożyła kilka wniosków do Wójta, w tym wnioski zebrane podczas posiedzeń wyjazdowych. 
W grudniu przyjęła plan pracy na 2018 r., zakładający również 16 posiedzeń. Podpisano: Agnieszka 

Targońska – Przewodnicząca Komisji Komunalnej i Ochrony Środowiska Rady Gminy Suchy Las”.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Bezpieczeństwa  
i Porządku Publicznego radnego W. Majewskiego o przedstawienie sprawozdania.  
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Przewodniczący KBiPP W. Majewski: Dziękuję Pani Przewodnicząca. Sprawozdanie Komisji 

Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego z rok 2017.   
Na wstępie w imieniu KBiPP dziękuję mieszkańcom, jednostkom pomocniczym, Sołtysom, 
Przewodniczącym Zarządów, Radnym, a w szczególności pracownikom Urzędu Gminy i jednostek 
organizacyjnych gminy, za pomoc i współdziałanie przy realizacji zadań postawionych przed naszą 
Komisją. Duże zaangażowanie wymienionych, pozwoliło nam na przeprowadzenie wielu zmian 
mających na celu poprawę stanu bezpieczeństwa i standardu życia mieszkańców naszej gminy. 
W minionym roku Komisja odbyła zaplanowane posiedzenia, zrealizowała wszystkie przyjęte  
w planie zadania i podejmowała sprawy bieżące do realizacji. W trakcie posiedzeń Komisji, a także 
działań w terenie oraz poprzez składane wnioski przez mieszkańców, jednostki pomocnicze gminy, 
Sołtysów i Przewodniczących Zarządów i Radnych, wyprocedowaliśmy i złożyliśmy 42 wnioski. 
Większa część z nich została zrealizowana, natomiast część wymaga kolejnych działań i dalszego 

procedowania.  

Komisja Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego złożyła w minionym roku 29 wniosków do projektu 
budżetu na rok 2018, z których część zyskała aprobatę i zostały ujęte do realizacji. Wnioski dotyczą 
takich tematów jak: poprawa organizacji i bezpieczeństwa ruchu w ciągu ul. Obornickiej, kolejnego 
etapu rozbudowy Systemu Monitoringu Gminnego, zakupu sprzętu dla OSP, budowa inteligentnych 
sygnalizacji świetlnych czy budowy ulic i chodników na terenie gminy.  
Wspólnie z Policją Sucholeską i Urzędem Gminy, przeprowadziliśmy kolejną edycję konkursu  
dla uczniów szkół podstawowych ,,Bezpieczne wakacje", który w znaczący sposób podnosi wiedzę 
naszej młodzieży szkolnej dotyczącą ogólnie pojętego bezpieczeństwa. Wraz z jednostkami 

pomocniczymi kontynuowaliśmy także coroczną akcję związaną z poprawą widzialności na naszych 
drogach tzw. ,,trójkąty bezpieczeństwa”. Zorganizowaliśmy również akcję dotyczącą utwardzenia 
wyjazdów z dróg polnych - nieutwardzonych.  

Wraz z Referatem Komunalnym przeprowadziliśmy zakrojoną na bardzo szeroką skalę, kontrolę  
w obrębie placówek oświatowych naszej gminy. Co dzięki dużemu zaangażowaniu pracowników 
Referatu Komunalnego, skutkowało przeprowadzeniem wielu działań poprawiających stan 
bezpieczeństwa w rejonie wszystkich gminnych placówek oświatowych.   
Kolejną akcją przeprowadzoną przez Komisję, co skutkowało artykułami w lokalnej prasie, był temat 
nie stosowania się pieszych do wymogów przepisów o ruchu drogowym, a dotyczących stosowania 

tzw. ,,odblasków”. Komisja kolejny raz wnioskuje, aby systematycznie przypominać o konieczności 
stosowania odblasków i dotyczy to nie tylko dzieci, lecz także dorosłych. W trakcie posiedzeń 
opiniowaliśmy także wiele projektów uchwał, które w minionym roku były wnoszone na posiedzenia 
Rady Gminy Suchy Las.  

Podczas tegorocznych posiedzeń Komisji, najczęściej procedowanymi tematami były : 
- bezpieczeństwo związane z stanem technicznym taboru ZKP oraz rozkład jazdy ZKP, 
- bezpieczeństwo wokół jednostek oświatowych naszej gminy,      
- pojawiające się dziki na terenie gminy, 
- bezpieczeństwo w ruchu pieszo - samochodowym na chodnikach i drogach gminy. 

Jako Przewodniczący, bardzo dziękuję wszystkim członkom Komisji za ich zaangażowanie i czynny 

udział w pracach Komisji. A wszystkich, którym na sercu leży poprawa stanu bezpieczeństwa  
i standardu życia mieszkańców naszej gminy, zapraszam do wspólnych działań w bieżącym roku. 
Dziękuję za uwagę.  
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Finansowo – Budżetowej  
i Rozwoju Gospodarczego radnego D. Matysiaka o przedstawienie sprawozdanie Komisji. 

 

Przewodniczący KF-BiRG D. Matysiak: Sprawozdanie Komisji Finansowo – Budżetowej  
i Rozwoju Gospodarczego za rok 2017.  

Skład Komisji: Dariusz Matysiak – Przewodniczący, 
Członkowie Komisji: Małgorzata Salwa – Haibach, Paweł Tyrka, Jarosław Ankiewicz, Michał 
Przybylski, Agnieszka Targońska i Wojciech Korytowski.  

Komisja w roku 2017 odbyła 17 posiedzeń, często bardzo burzliwych i trwających wiele godzin. 

Przedmiotem działania komisji są sprawy dotyczące finansów i budżetu Gminy, sprawy z zakresu 
planowania przestrzennego, gospodarowania gruntami i rozwoju gospodarczego. 

Komisja w roku 2017 zajmowała się między innymi: 



 - 16 - 

- Zatwierdzenie planu pracy Komisji,  

- Opiniowanie projektu budżetu na rok 2018, 

- Opiniowanie miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego, 

- Opiniowanie wniosków inwestorów dotyczących zmian miejscowych planów zagospodarowania 
przestrzennego, 

- Bieżące sprawy, 

- Zapoznanie się z informacją o wykorzystaniu środków przechodzących z roku 2016, 

- Zapoznanie się ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za rok 2016, 

- Przyjęcie informacji o wykonaniu budżetu za I półrocze 2017 roku oraz wyrażenie opinii, 
- Informacje Skarbnika Gminy: kredyty, obligacje, pożyczki, 
- Sprawdzenie realizacji zadań inwestycyjnych za I półrocze 2017 roku oraz wyrażenie opinii, 
- Przygotowanie wniosków do budżetu na rok 2018, 

- Opiniowanie stawek podatku na rok 2018, 

- Opiniowanie wniosków komisji stałych do budżetu na rok 2018, 

- Opinia w sprawie projektu budżetu na rok 2018. 

Założenia na 2017 r. zostały zrealizowane przez Komisję.  

Serdecznie dziękuję wszystkim członkom Komisji, Wójtom G. Wojterze i M. Bulińskiemu, Pani  
M. Ratajczak z Gminnej Pracowni Urbanistycznej, Pani Kierownik Referatu Komunalnego Justynie 

Radomskiej oraz jej podległym pracownikom, Pani Skarbnik Monice Wojtaszewskiej, mieszkańcom  
i osobom, które uczestniczyły w posiedzeniach KF-BiRG. 

Komisja w 2017 r. miała zaplanowanych 18 posiedzeń, mieliśmy jedno posiedzenie zaplanowane  
na końcówkę roku, gdzie mieliśmy omawiać sprawę dotyczącą stanu prawnego m.in. planu 

miejscowego dla ul. Diamentowej II – etap I. Niestety z powodu, że mecenas jest tylko w określonym 
czasie i bodajże tylko na pół etatu w Gminie, czasowo nie byliśmy w stanie zaprosić mecenasa w celu 
dopytania co do opinii. Takie posiedzenie mamy zaplanowane na najbliższy wtorek, jednakże tutaj 
pojawiają się problemy, o których będziemy dyskutować w czasie przerwy. Jeżeli uda się rozwiązać 

ten problem to dojdzie to do skutku, jeżeli nie, to niestety będę zmuszony podjąć inne kroki i środki, 
ale o tym myślę, że w „wolnych głosach i wnioskach”. Dziękuję.  
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej radnego  
G. Łukszo o przedstawienie sprawozdanie Komisji. 

 

Przewodniczący KR G. Łukszo: Dziękuję bardzo. Komisji Rewizyjna Gminy Suchy Las w 2017 r. 
miała 19 posiedzeń. Plan pracy na rok 2017 obejmował m.in.  
- kontrolę inwestycji kubaturowej wykonanej w 2014 r., to była szkoła przy ul. Konwaliowej,  
- kontrolę Gazety Sucholeskiej,  
- analizę wykonania budżetu za 2016 r., 
- opracowanie wniosku o wykonaniu budżetu za 2016 r. do Regionalnej Izby Obrachunkowej,  
- zapoznanie się i ustosunkowanie się do opinii z wykonania budżetu z Regionalnej Izby 
Obrachunkowej, 

- sporządzenie wniosku do Rady Gminy Suchy Las ws. absolutorium dla Wójta. 
Oprócz ww. zadań Komisja również zajmowała się skargami na działalność organu wykonawczego. 
Część kontroli, które nie zostały jakby ukończone będą kontynuowane w tym roku. W posiedzeniach 

Komisji uczestniczyli przedstawiciele zarówno referatów, jak i kontrolowanych spółek. Korzystając  
z tej okazji, chciałbym serdecznie podziękować wszystkim tym, którzy uczestniczyli w posiedzeniach 
i przyczynili się do tego, aby prace Komisji przebiegały płynnie i bezproblemowo. Dziękuję bardzo.  
 

Ad. 18.  

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu sołectwa Złotniki – Wieś.  
 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały  

w sprawie zmiany statutu sołectwa Złotniki – Wieś.  

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/468/18. 
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Ad. 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu osiedla Złotniki – Osiedle. 

 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały  

w sprawie zmiany statutu osiedla Złotniki – Osiedle.  

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/469/18. 
 

Ad. 20.  

Podjęcie uchwały w sprawie zarządzenia wyborów członka zarządu osiedla Biedrusko.  
 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach zarządziła głosowanie w sprawie przyjęcia projektu uchwały  

w sprawie zarządzenia wyborów członka zarządu osiedla Biedrusko. 

Głosowano: 14 głosów za, jednomyślnie.  

 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Uchwała została podjęta, nosi numer XLI/470/18. 
 

Przewodnicząca M. Salwa - Haibach: Proszę Państwa, tym samym zakończyliśmy w dniu 

dzisiejszym procedowanie uchwał i zarządzam 15 minut przerwy.  
 

Po przerwie.  

 

Ad. 21.  

Informacje: 

 

a/ Wójta Gminy 

Zastępca Wójta M. Buliński: 

 

Informacji dotyczących Referatu Komunalnego nie będę przedstawiał, one się toczą na bieżąco, w tej 
chwili przede wszystkim kwestie zimowego utrzymania, za chwilę kwestie takie bardziej przed 

wiosenne.  

   

Inwestycje: 

· Suchy Las – budowa pełniej infrastruktury w rejonie ulic Lisiej, Klonowej, Sprzecznej, 
Ogrodniczej i Zgodnej, zakończono wszystkie prace związane z budową kanalizacji sanitarnej  
oraz deszczowej, a przy sprzyjających warunkach kontynuowane są roboty drogowe. 

· Biedrusko – budowa obiektu przedszkolnego, na ukończeniu są prace związane z wykonaniem 
pokrycia dachu oraz elewacji. Trwają roboty montażowe instalacji wewnętrznych oraz 

wykończeniowe wewnątrz obiektu. 
· Budowa ścieżki rowerowej Radojewo – Biedrusko, II etap od Łysego Młyna do Biedruska. 

Zakończono prace związane z usunięciem kolizji z kablem telekomunikacyjnym. Rozpoczęły  
się roboty ziemne związane z usuwaniem pozostałości drzew, usuwaniu humusu, wytyczeniem 
pasa i z niwelowaniem terenu. 

· Golęczewo i Zielątkowo – budowa kanalizacji wraz z pełną infrastrukturą, kontynuowana  

jest budowa w ul. Dworcowej w Chludowie, 

· Złotniki – budowa węzła przesiadkowego, kontynuowane są roboty drogowe na ul. Dworcowej, 

wykonana jest stabilizacja podłoża i wykonane są krawężniki i kontynuowane są prace związane  
z budową sieci energetycznej, oświetlenia i z usuwaniem kolizji telekomunikacyjnych.  

 

Informacje odnośnie przetargów:    
· Przetarg „Budowa ulic w Złotnikach II - ul. Okrężna, Graniczna, Prosta, Miła, Działkowa, Żukowa, 

Cicha” został rozstrzygnięty, umowa jest w podpisie, zwycięzcą przetargu została firma 
INFRADROG Chodzież na kwotę 5 488 000 zł. 

· Przetarg „Realizacja węzła przesiadkowego w Chludowie i Golęczewie w celu zwiększenia 

dostępności linii kolejowej nr 354 Poznań – Piła”, ogłosiliśmy drugi przetarg, pierwszy musieliśmy 
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unieważnić, planowane otwarcie 1 lutego br., wpływają pytania więc jest opcja taka, że może 
delikatnie ten termin być przesunięty. To są węzły w ramach Zintegrowanych Inwestycji 

Terytorialnych.  

· Budowa toru rowerowego typu PUMPTRACK, przetarg w przygotowaniu, powinien zostać 
ogłoszony w ciągu najbliższych dwóch tygodni. 

· Przetarg na zadanie pn. „Suchy Las – sieć wodociągowa w ulicy Czereśniowej w Golęczewie”,  

po analizie i badaniu ofert wybraliśmy ofertę firmy Dankar z Rogoźna na kwotę 512 285 zł, 
wkrótce podpisanie umowy.    

· Przetarg „Sprzątanie biur w budynku Urzędu Gminy” – wygrała firma Norge z Poznania na kwotę 
92 000 zł.  

· Zadanie „Budowa ulic w Złotnikach na os. Grzybowym, ul. Kukułcza, pl. Sokoła,”, musieliśmy  
ten przetarg unieważnić, ponieważ nie mieliśmy zabezpieczonych środków w dostatecznej 
wysokości, będziemy go ponawiać.  

· Przetarg „Utrzymanie i konserwacja oświetlenia” – podpisano umowę z wykonawcą firmą Ragama 

z Rogoźna.  
· Przetarg „Przebudowa linii elektroenergetycznej w Golęczewie” na terenie oświatowym - przetarg 

ogłoszony, planowane otwarcie ofert 08.02.2018 roku.   

· W przygotowaniu przetarg na zadanie „Wykonanie dokumentacji projektowo – technicznej  

w Suchym Lesie (budowa, przebudowa dróg z odwodnieniem - rejon ulic Mokra, Wodna, 

Deszczowa, Sucha, Polna, Zakole, Strumykowa)”.  
 

b/ Przewodniczącej Rady Gminy 

 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach poinformowała o następujących sprawach i korespondencji: 

 

· Sprawozdanie za 2017 r. z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych 
stopniach awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez Gminę Suchy Las, otrzymaliśmy 
to od Pani Kierownik Referatu Oświaty, Sportu i Współpracy z Organizacjami V. Pałącarz.  
Jest załączona tabelka, zainteresowanych Państwa zachęcam do zapoznania się z tą tabelką. 

· Otrzymaliśmy informację z Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu w 10 stycznia 
2018 r. Pismo stwierdza, że uchwała nr XXXIX/448/17 Rady Gminy Suchy Las z dnia 14 grudnia 

2017 r. zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Suchy Las na rok 2017 podjęta 
została z naruszeniem przepisów prawa. Uznaje się, że naruszenia prawa mają charakter nieistotny. 
Tutaj następuje uzasadnienie, zainteresowanych Państwa zapraszam do zapoznania się z 
uzasadnieniem w Biurze Rady.  

· Informacja z dnia 18 stycznia br. z Regionalnej Izby Obrachunkowej. Na podstawie art. 61 § 1 i 4 
k.p.a. zawiadamia, że wszczęte zostało postępowanie w odniesieniu do uchwały nr XL/452/17 

Rady Gminy Suchy Las z dnia 18 grudnia 2017 r. w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które  
nie wygasają z upływem roku budżetowego 2017 z powodu naruszenia przepisów prawa.  

· Pismo od Pana P. Kaczmarka z Chludowa do Przewodniczącej Rady Gminy. W związku z brakiem 
rozpatrzenia mojego wniosku z dnia 24 października 2017 r. do miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla działki nr 231/19 lub też poinformowania mnie przez Urząd 
Gminy Suchy Las o planowanym terminie jego procedowania pragnę przekazać wszystkim 
Radnym wizualizację wykonaną przez projektanta w celu ułatwienia podjęcia decyzji w zakresie 
przedmiotowego wniosku, tj. dopisania do mpzp możliwości zastosowania dachu płaskiego  
dla istniejącego budynku mieszkalnego celem zabudowania tarasu. I tutaj jest załącznik obrazujący 
jakby to miało wyglądać. Przekazuje wniosek do Komisji Finansowo – Budżetowej i Rozwoju 
Gospodarczego. 

· Pismo do wiadomości Rady Gminy od Pana J. Niemierzyckiego z Biedruska dotyczące wspólnego 
spotkania z kapelanem parafii Biedrusko. W skrócie „W nawiązaniu do naszego wspólnego 
spotkania z dnia 25 października 2017 r. i po wstępnych ustaleniach odnośnie prowadzenia 

administracji i przekazania terenu cmentarnego w Biedrusku ,Wójt Gminy zaproponował następne 
spotkania już z udziałem Proboszcza Parafii Biedrusko na dzień 16 listopada 2017 r.” Tutaj zwraca 
się do Pana Wójta i zgłasza niedociągnięcia, które mają miejsce z chwilą uruchomienia cmentarza 
w Biedrusku. Pan powołuje się na zebranie osiedlowe z dnia 27 lutego 2017 r. został przekazany 
punkt nr 5, w którym czytamy omówienie sytuacji związanej z funkcjonowaniem cmentarza  
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w Biedrusku „Z omówienia sytuacji mieszkańcy na w/w zebraniu zostali postawieni przed faktem 
dokonanym i zostali przymuszeni do głosowania <kto za przekazaniem cmentarza Parafii  

w Biedrusku>. Przypominamy, że głosowanie zostało przeprowadzone nieuczciwie, a treść 
uchwały była uzgadniana nie na zebraniu osiedlowym tylko w domu Pani Przewodniczącej Rady 
Osiedla już po odbytym zebraniu. Administrator cmentarza z chwilą podpisania umowy z Gminą 
Suchy Las nie przestrzega Statutu 69 Archidiecezji Poznańskiej. Opłaty pobierane przez 

Administratora cmentarza za ustawianie pomników łamią par. 1000 Statutu 69 Synodu 

Archidiecezji Poznańskiej, który mówi, że uiszczona opłata za pokładne upoważnia do postawienia 
na mogile pomnika. Kapelani zarówno poprzednik, jak i obecny nie przestrzegają tego zapisu  
i wręcz wymuszają od osób zainteresowanych pochówkiem po 10 % wartości pomnika. Wszystkie 
wpłaty przyjmowane przez kapelanów nie są potwierdzane odpowiednimi dowodami KP. Takie 
przyjmowanie wpłat sprzyja wszelkim nadużyciom dokonanym przez opisanych kapelanów. 
Pieniądze uzyskane z pochówków powinny być przechowywane na koncie bankowym parafii  

i przeznaczone na utrzymania cmentarza. Nie ma rozliczenia tych pieniędzy, nie widać dokonanych 
inwestycji, brak powołania Rady Parafialnej, nie mówiąc o Radzie Ekonomicznej, która powinna 
rozliczyć każdy rok z działalności finansowej parafii. Teren obiektu cmentarnego jest bardzo 

zaniedbany: 

- wysokie zielsko przy bramie cmentarnej i nie tylko bramie, 

     - bałagan przy domku gospodarczym, 
     - kamyki wysypane uniemożliwiają wjazd wózkom dziecięcym oraz inwalidom, 
     - sektory i rzędy grobów nie są trwale umocowane, co powoduję krzywe usytuowanie grobów oraz 

pomników.  
Przecież ten cmentarz jest nowym obiektem lecz, zaniedbanym od samego początku przez 
administratorów cmentarza. Strony internetowe prowadzone i opracowane tylko przez Ordynariat 

Polowy W.P. nic nie piszą na temat cmentarzy oraz ich zarządzania.” Dalej o umowie użyczenia 
zawartej w dniu 6 czerwca 2008 r. w Suchym Lesie, dalej o przedmiocie użyczenia, punkt następny 
uprawnienia i obowiązki. Dalej: „Do jakich warunków, do jakich uprawnień i obowiązków 
użyczenia ma dotyczyć ta dziurawa podpisana umowa. Ta zawarta umowa użyczenia, nie zawiera 

żadnych warunków i nie zabezpiecza praw Gminy jako właściciela w przypadku nadużyć 
administratora. Wydaje nam się że czas przerwać ten chocholi taniec i spojrzeć prawdzie w oczy. 

Zgłaszamy ewidentne niedociągnięcia Administratora cmentarza władzom Gminy, jako 

właścicielowi nieruchomości. Powyższe zastrzeżenia powinny natychmiast spowodować reakcję 
Wójta Gminy, Rady Gminy i Komisji Rewizyjnej, gdyż podane fakty świadczą o niewłaściwym 
zarządzaniu powierzonym mieniem. Gmina lekceważy zastrzeżenia zgłaszane przez mieszkańców 
Biedruska. To Gmina jako właściciel nieruchomości z racji pełnionego stanowiska i urzędu 
powinna wyciągnąć odpowiednie wnioski i zgłosić je odpowiednim organom. Prosimy przyjąć  
do wiadomości, że pieniądze przyjęte w dużej części nieprawnie i wymuszone przez 

Administratora to rząd około 100 tys. zł., które powinny być szczegółowo rozliczone i podane  
do ogólnej wiadomości mieszkańcom Biedruska. Zgodnie z literą prawa administracyjnego  
jak można było powierzyć administrowanie cmentarzem bez pełnego zabezpieczenia odpowiednią 
klauzulą zagwarantowaną w zapisie podpisanej umowy? Pragniemy podkreślić, że jako 
mieszkańcy Biedruska nauczeni smutnym doświadczeniem podtrzymujemy nasze stanowisko  

o utworzeniu cmentarza komunalnego i zerwania ze skutkiem natychmiastowym umowy użyczenia 
z winy Administratora Parafii Wojskowej w Biedrusku. Jednocześnie jesteśmy głęboko przekonani 
że odpowiedz otrzymamy w ustawowym administracyjnym terminie. Taka niezdrowa sytuacja 

powoduje moralną stratę zaufania do Gminy oraz nieuzasadnione koszty finansowe wiernych 

Parafii w Biedrusku”. Przekazuję to pismo do Komisji Społecznej, bo Komisja Społeczna swego 
czasu się tą sprawą zajmowała.    

· Korespondencja od Przewodniczącego Komisji Doraźnej W. Majewskiego „Na podstawie § 2 
uchwały nr XXXIX/329/2017 Rady Gminy Suchy Las z dnia 30 marca 2017 r. w sprawie 

powołania Komisji Doraźnej przedkładam sprawozdanie z realizacji zadania oraz projekt uchwały 

w sprawie wyjaśnienia mandatu Radnego Pawła Tyrki”.  
· Otrzymaliśmy wyjaśnienie Radnego W. Korytowskiego do oświadczenia majątkowego za 2016 r.  
· Pismo z 2 stycznia br. z Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu stwierdza 

nieważność wyrażenia zawartego w § 1 pkt 7 uchwały nr XXXVIII/429/17 Rady Gminy Suchy Las 

zmieniającej uchwałę ws. uchwalenia budżetu Gminy Suchy Las na 2017 r. w zakresie zmiany § 9 
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uchwały nr XXXVI/297/16 Rady Gminy Suchy Las z dnia 19 grudnia 2016 r. w sprawie uchwały 

budżetowej na rok 2017 i tutaj sformułowanie: „uznaje się, że naruszenie prawa ma charakter 
nieistotny. W pozostałym zakresie objętym wskazaniem umarza postępowanie nadzorcze”. Tutaj 
następuje kilku stronnicowe uzasadnienie, zainteresowanych Państwa odsyłam do Biura Rady.  

· Z Wielkopolskiego Urzędu Wojewódzkiego otrzymaliśmy pismo, korespondencja elektroniczna  
z systemu EZD. W załączeniu zawiadomienie o wszczęciu postępowania – uchwała nr 

XXXV/377/17 Rady Gminy Suchy Las z dnia 31 sierpnia 2017 r. w sprawie miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego Suchy Las – rejon ul. W. Bogusławskiego i Rolnej. 
Korespondencje w sprawie należy kierować za pomocą środków komunikacji elektronicznej i tutaj 
podpis elektroniczny. Natomiast, rzecz dotyczy: „Organ nadzoru zawiadamia o wszczęciu 
postępowania nadzorczego w sprawie stwierdzenia, że uchwała nr XXXV/377/17 Rady Gminy 

Suchy Las z dnia 31 sierpnia 2017 r. w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego Suchy Las – rejon ul. W. Bogusławskiego i Rolnej została podjęta z nieistotnym 

naruszeniem prawa. Uchwała została doręczona Wojewodzie Wielkopolskiemu w dniu 7 września 
2017 r.”.       

· Doręczenie odpisu prawomocnego orzeczenia z Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego  
ws. trybu i sposobu powoływania i odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego oraz 
szczegółowych warunków jego funkcjonowania. Już zajmowaliśmy się tą sprawą i stosowną 
uchwałę podjęliśmy o ile mnie pamięć nie myli. Tutaj jest uzasadnienie kilku stronnicowe. 
Wojewódzki Sąd Administracyjny zauważył, że skarga zasługuje na uwzględnienie. Wszystkich 
zainteresowanych odsyłam do zapoznania się z treścią pisma w Biurze Rady.   

· Pismo z 22 stycznia br. z Regionalnej Izby Obrachunkowej, gdzie RIO nas zawiadamia,  

że wszczęte zostało postępowanie w odniesieniu do uchwały nr XL/453/17 Rady Gminy Suchy Las 

z dnia 18 grudnia 2017 r. ws. Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Suchy Las na lata 2018  

– 2029 z powodu naruszenia przepisów prawa. Jest informacja o terminie, że termin posiedzenia 
został wyznaczony na dzień 22 stycznia 2018 r.  

· Pismo z Regionalnej Izby Obrachunkowej – „uchwała nr III/106/2018 Kolegium RIO  

w Poznaniu stwierdza nieważność uchwały XL/452/2017 ws. ustalenia wykazu wydatków, które 
nie wygasają z upływem roku budżetowego 2017 w części 1 załącznika do uchwały, obejmującej 
wykaz wydatków budżetowych Gminy Suchy Las, które nie wygasają z upływem roku 
budżetowego 2017 w następującym zakresie” i tutaj chodzi o remont posadzki hali sportowej  
w Biedrusku i również Biedrusko – budowa oświetlenia od sklepu Dino do osiedla. Tutaj w pkt. 2  

i 3 są wyrażenia kwotowe i uzasadnienie do tej uchwały. Zapraszam do Biura Rady w celu 

zapoznania się.  
· Pismo od Panów J. Drożniewskiego i T. Drożniewskiego do Przewodniczącej Rady Gminy Suchy 

Las – skarga na działanie Wójta Gminy Suchy. „W imieniu własnym wnosimy skargę na działanie 
Wójta Gminy Suchy Las G. Wojtery. Zarzuty i uzasadnienie. Pismem z dnia 16.08.2016 r. 

właściciele działki 117 Jacek Drożniewski i Tomasz Drożniewski wezwali właściciela sąsiedniej 
działki 124 Marka Sucheckiego do niezwłocznego usunięcia zniszczeń na działce 117 oraz 
niezwłocznego usunięcia przyczyny powodującej dalsze zniszczenia na ich działce, jakim była 
nielegalna niwelacja terenu na działce 124 skutkująca zmianą sposobu zagospodarowania działki 
124 (pismo w załączeniu). Pismem z dnia 30.08.2016 r. właściciel działki 124 Marek Suchecki 
przyznał się do obsunięcia skarpy i do wypaczenia elementów ogrodzenia na działce 117, będących 
skutkiem prac na jego działce 124. Zaproponowane w tym piśmie przez Marka Sucheckiego 
warunki naprawy ogrodzenia i skarpy, według jego uznania lub jedynie w 50% były  
nieakceptowalne, gdyż jako sprawca zniszczeń ma on obowiązek naprawienia szkody w 100%  
do stanu jaki był przed zniszczeniem (pismo w załączeniu). W miejscu po nielegalnej niwelacji 

terenu na działce 124 przeprowadzonej w 2015 roku powstał nielegalny parking na 8 stanowisk  
w nieprzepisowej odległości 2,3 metra od działek 117 i 118, zamiast przepisowych 6 metrów oraz 
nielegalny budynek. Sprawa ww. nielegalnego budynku na działce 124 Marka Sucheckiego była 
rozpatrywana dwukrotnie przez Samorządowe Kolegium Odwoławcze w Poznaniu. Postanowienie 
Wójta Gminy Suchy Las w przedmiocie zawieszenia postępowania administracyjnego w sprawie 
tego budynku zostało uchylone postanowieniem Samorządowego Kolegium Odwoławczego z dnia 
26.07.2016 r., a następnie postanowienie Wójta Gminy Suchy Las o umorzeniu postępowania  
z uwagi na wycofanie wniosku o ustalenie warunków zabudowy przez pełnomocnika Marka 
Sucheckiego, było rozpatrywane przez Samorządowe Kolegium Odwoławcze. Pomimo naszego 
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pisma z dnia 23.12.2015r. Wójt nie zobowiązał Marka Sucheckiego do określenia, legalizacji 
jakich budynków dotyczy wniosek, w związku z którym, Wójt wszczął postępowanie 
administracyjne.”. Następnie tutaj są przytoczone oświadczenia właścicieli działki i załączniki. 
Tutaj następuje też opis „(…) Podczas nielegalnej niwelacji terenu na działce 124 w 2015 r.  
z działki wywieziono ponad 200 m3 ziemi. W protokole z oględzin brak jest zapisu o samowolnie 

postawionym budynku”. Tutaj przytoczone liczne dokumenty i szczegółowy opis skarpy,  
są załączone zdjęcia przed niwelację terenu. „(…) Poważne zastrzeżenia, co do obiektywności 
decyzji Wójta Gminy Suchy Las budzi zawarte stwierdzenie, że cyt. <Pan Drożniewski nie wyraził 
zgody na dokonanie pomiarów na granicy spornej nieruchomości (działka nr ewid.117). Pomiary 
wykonane na działce 124 wykazały niewielkie różnice co do rzędnych przeniesionych z map 
archiwalnych>. Powyższe stwierdzenie Wójta Gminy Suchy Las jest zmanipulowaniem całej 
sprawy, gdyż to właśnie właściciele działki 117 domagali się wykonania pomiarów geodezyjnych 
na granicy działek 124 i 117, których geodeta nie wykonał na polecenie wydelegowanych przez 
Wójta pracowników Urzędu Gminy, chcących mierzyć poziom budynków nie mających  
nic wspólnego ze sprawą”. „(…) Organ nadzoru budowlanego PINB decyzją z dnia 20.12.2016 r. 
umorzył postępowanie administracyjne w sprawie robót ziemnych na działce 124, uzasadniając,  
że podczas kontroli w dniu 14.11.2016r. nie stwierdzono, by roboty ziemne wykonane na działce 
124 przy granicy z działką 117 były efektem prowadzenia robót budowlanych wymagających 
pozwolenia na budowę. Decyzja ta jest w ścisłej sprzeczności z własnym postanowieniem PINB  
z dnia 08.07.2016 r. o którym właściciele działki 117 Jacek i Tomasz Drożniewscy dowiedzieli  
się dopiero 03.07.2017 r. w Urzędzie Gminy Suchy Las”. „(…) Tymczasem, samowola budowlana 
istnieje do dnia dzisiejszego, a Wójt Gminy Suchy Las zamiast zdyscyplinować osobę dokonującą 
tej samowoli, odmawia nakazania przywrócenia poprzedniego sposobu zagospodarowania działki  
o numerze ewidencyjnym 124”. „(…) Ponadto Wójt Gminy Suchy Las, znając stanowisko PINB  
w tej sprawie, w dniu wydania własnej decyzji, pismo złożone w tej samej sprawie przez 

właścicieli działki 118, przekazuje do PINB (pismo w załączeniu). W tym stanie skarga jest 

uzasadniona”.  W związku z tym, skargę przekazuję do Komisji Rewizyjnej.  
· Pismo od Pana M. Łopki. „Szanowny Panie Wójcie, z przykrością informuję, że w związku  

ze zmianą miejsca zamieszkania oraz nowym zakresem obowiązków związanych z moją pracą 
zawodową zmuszony jestem z dniem dzisiejszym zrezygnować z pełnienia funkcji członka zarządu 
Osiedla Biedrusko”. Pan M. Łopka złożył oficjalną rezygnację i myślę, że warto wyrazić 
podziękowanie za jego działalność w Zarządzie Osiedla Biedrusko.  

· Pismo z Regionalnej Izby Obrachunkowej. „Szanowna Pani Przewodnicząca, w załączeniu 
przekazuję uchwały Kolegium RIO podjęte w odniesieniu do uchwał Rady Gminy Suchy Las  

z dnia 22 listopada 2017 r. zmieniające uchwałę ws. Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Suchy Las na lata 2018 – 2029 oraz zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy 
Suchy Las na rok 2017. Z uwagi na to, że w większości uchwał ws. zmiany Wieloletniej Prognozy 

Finansowej, jak i uchwałach ws. zmiany budżetu na rok 2017 występowały nieprawidłowości,  
co powodowało konieczność prowadzenia działań nadzorczych, proszę Panią Przewodniczącą  
o zwrócenie szczególnej uwagi na treść podejmowanych przez Radę Gminy uchwał, w tym 

przedmiocie”. Ja ze swojej strony uprzejmie proszę Pana Wójta o dołożenie wszelkich starań,  
aby poprawić jakość rzeczonych uchwał.           

· Otrzymaliśmy doręczenie wyroku z Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego wraz z 

uzasadnieniem i pouczeniem. Informacja główna, że prokurator zaskarżył uchwałę w całości 
zarzucając jej istotne naruszenie. Proszę Państwa, ciągle chodzi o uchwałę Rady Gminy Suchy Las 
z dnia 28 października 2010 r. zmienionej uchwałą nr XII/145/15 Rady Gminy Suchy Las z dnia  

26 listopada 2017 r. w sprawie trybu i sposobu powoływania i odwolywania członków Zespołu 
Interdyscyplinarnego oraz szczegółowych warunków jego funkcjonowania, zwaną dalej zaskarżoną 
uchwałą. Prokurator zaskarżył uchwałę w całości zarzucając jej istotne naruszenie prawa. 
Prokurator wniósł o stwierdzenie nieważności zaskarżonej uchwały w całości, wykazał, że w § 9 
zaskarżonej uchwały zapisano, iż wchodzi ona w życie z dniem podjęcia i tym samym 
przewidziano wejście jej w życie bez publicznego ogłoszenia. Z całością proponuję zapoznać się  
w Biurze Rady. My już ze swojej strony dokonaliśmy aktu naprawczego. 

· Informacja związana z obchodami 800 – lecia Suchego Lasu czy też Gminy Suchy Las, 
przepraszam za takie sformułowania, ale pojawią się różne wątpliwości i zapytania. Zwrócono  
się do mnie z pismem następującej treści:  
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„Szanowna Pani, prosimy o zapoznanie się z treścią artykułu (…)” i tutaj następuje strona 
internetowa „został on opracowany przeze mnie”, proszę Państwa przytaczam to, ze względu na to, 
że uważam iż pewne rzeczy wymagają po prostu uściślenia i jednoznacznego określenia,  
aby wokół tej sprawy nie narastały niepotrzebne i negatywne emocje, bo uważam, że nie ma takiej 
potrzeby. Jest to artykuł z ebiedrusko.pl. „(…) Został on opracowany przeze mnie, Jan Marek Ka  

i Mieczysława Deja w konsultacji z redakcją portalu ebiedrusko.pl, jako wyraz naszego 
najwyższego historycznego zakłopotania w związku z tematem 800 – lecia Suchego Lasu. 

Szczegóły naszej historycznej troski poparte literaturą zamieściliśmy właśnie w tym materiale. 
Naszą intencją jest, żeby Wójt oraz Radni Gminy Suchy Las podjęli ten temat na najbliższym 
posiedzeniu Rady Gminy. Wydaje się niezbędnym, aby podjąć uchwałę zobowiązującą Wójta  
do zamówienia ekspertyzy historycznej np. w UAM lub PAN, która potwierdzi lub odrzuci tezę,  
że w roku 2018 prawidłowo obchodzimy 800 lat Suchego Lasu. Potrzebna nam jest debata 
zawodowych historyków, którzy wzorem dyskusji dotyczącej roku 996 pomogą mieszkańcom 
uporządkować temat dat, rocznic i lat kiedy powinno się je świętować”. I pozwólcie Państwo,  
że przytoczę, to jest artykuł z dnia 22 stycznia 2018 r. 

„W życiu każdego narodu, społeczności mają miejsce chwile szczególne, a także te, o znaczeniu 
fundamentalnym, które decydują o jego tożsamości. Dla narodu polskiego fundamentalną datą był 
rok 966, który przyjęto za początek naszej państwowości, gdyż najprawdopodobniej wtedy miał 
miejsce chrzest księcia Mieszka I. Ten moment przyjęło się uważać, za chrzest państwa polskiego. 
Choć historycy nie mają całkowitej pewności, czy nie było to trochę wcześniej lub później, to z 
braku absolutnie precyzyjnych źródeł historycznych, przyjęto właśnie tę datę jako najbardziej 
prawdopodobną, bo narodowi dla jego świadomości historycznej taka data była potrzebna między 
innymi dla obchodzenia rocznic i budowania tożsamości. Jak pamiętamy, 1050 - rocznicę chrztu 
Polski świętowaliśmy w roku 2016. Rok 2018 przynosi nam kolejne powody do świętowania. 
Pamiętamy, że 100 lat temu nasi pradziadowie doprowadzili po 123 latach zaborów do odzyskania 
przez Polskę niepodległości. Choć część ziem objęta pierwszym zaborem z roku 1772 pozbawiona 
była niepodległości jeszcze dłużej. Bieżący rok dla Wielkopolan to także przypomnienie wielkiego 

zrywu powstańczego, który jako jeden z niewielu zakończył się sukcesem. Powstanie 

Wielkopolskie i data jego wybuchu, to dla naszego regionu rocznica najwyższej wagi i nic 
dziwnego, że trwają przygotowania do godnego jej uczczenia. Państwo, region, rocznice 
historycznie nie aż tak bardzo odległe, nie budzą wątpliwości daty, ani ich udokumentowanie.  
A jak w rok 2018 wstępuje Suchy Las? Do świętowania dat o charakterze narodowym dołączono 
rocznicę o wymiarze lokalnym. 800 lat Suchego Lasu. Jak świętować to dlaczego nie wspólnie?  

Co oznaczają te liczby i jak je mamy interpretować? I tu właśnie pojawia się problem. W myśl 
dostępnych źródeł, bezsporne jest, że pojawił się dokument datowany na 1218 rok, który po wielu 
latach poprawiano i dopiero przy poprawkach, dopisano do niego nazwę dziś znaną jako Suchy 
Las. Tej nazwy nie było oryginalnie w tym dokumencie w 1218 roku. Czy to znaczy, że wówczas 
wieś istniała, albo nie? Tego nie wiemy, ale można przyjąć, że Suchy Las - jak i wiele innych 

okolicznych wsi - już istniał, tylko nie był nigdzie wzmiankowany, co nie jest rzeczą dziwną 
zważając na to, kiedy powstawały na ziemiach polskich pierwsze kroniki, czy inne dokumenty 

spisane na papierze. Jednej daty jesteśmy pewni. Gmina Suchy Las powstała w dniu 1 stycznia 
1973 roku i 1 stycznia roku 2018 powinniśmy świętować 45-tą rocznice jej powstania. Ta data 
akurat nie podlega dyskusji, choć chyba nie była nigdzie jakoś szczególnie akcentowana. Rocznica 
została świadomie lub nieświadomie pominięta w życiu gminy. Przy czym świętowanie 800 - lecia, 

nie musi być równoznaczne ze świętowaniem historii samej gminy, ale można sobie wyobrazić,  
że pojawi się chęć świętowania rocznicy powstania miejscowości, w której mieści się urząd 
gminny. Trzeba jednak powiedzieć otwarcie co i dlaczego świętujemy, bo w przeciwnym razie 
mieszkańcy zostają wprowadzeni w błąd albo przynajmniej w stan niepewność. A co dalej z tą 
odleglejszą historią? Czy mamy choć w miarę pewne daty w tym temacie w średniowieczu? 
Szukając odpowiedzi o historyczne korzenie, możemy trafić na stronę internetową prowadzoną 
przez Instytut Historii Polskiej Akademii Nauk. I tutaj wpisujemy w okno wyszukiwarki hasło 
<Suchy Las> i wyświetla nam się szereg dat, a wraz z nimi skróty i objaśnienia. Dla czytelnika 
niezaznajomionego z tego rodzaju zapisem, informacje nie są oczywiste. Rok 1218 jest datą 
sygnałem, kiedyś do tego dokumentu dopisano Zuchilez. I w internetowym wyniku mamy podane 

źródło tej informacji: A. Gąsiorowski <Najstarsze dokumenty poznańskiego domu joannitów>.” 
Tutaj jest przytoczone to opracowanie i konkluzja. „i w tym momencie jak nie zapytać, czym  
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w kontekście dokumentu biskupa Pawła z 1218 roku, jest rocznica 800 lat Suchego Lasu?  

Co mamy upamiętniać? Datę ukazania się dokumentu, który w swojej oryginalnej wersji nie 
zawierał wsi Suchy Las koło Poznania? Wydaje się, że redakcja Gazety Sucholeskiej w numerze  
ze stycznia 2017 również podziela opisywane wątpliwości i to w oparciu o ten sam tekst źródłowy 
Antoniego Gąsiorowskiego. W artykule Gazety Sucholeskiej <Suchy Las w dawnych zapiskach> 
autor Błażej Cisowski napisał: <Po raz pierwszy nazwa Suchy Las (Zuchilez) pada w dokumencie 
z 30 listopada 1218 roku wystawionym przez biskupa poznańskiego Pawła, w którym zatwierdza  
on nadania poczynione przez swoich poprzedników na kościelnej stolicy poznańskiej Radwana, 
Benedykta i Arnolda na rzecz poznańskich joannitów. Podsumowując, możemy bez problemu 
datować metrykalne początki Suchego Lasu na pierwszą połowę XIII wieku. Jednak za sprawą 
interpolacji powstaje sytuacja nieco niezwykła, bo jeżeli, co bardzo prawdopodobne, Suchy Las 
wpisany został do biskupiego dokumentu kilka lub kilkanaście lat po jego wystawieniu, to w 

swoich późniejszych dziejach przez wiele wieków funkcjonował jako własność joannitów właśnie 
na zasadzie tej dopiski>. Podsumowując, zwracamy się do władz gminy, Wójta, Rady Gminy, 
Radnych, aby zlecili stosowne ekspertyzy pracownikom Wydziału Historycznego UAM oraz 
Instytutu Historii Polskiej Akademii Nauk, celem uporządkowania dat z historii gminy i wsi Suchy 
Las, tak abyśmy wiedzieli co i kiedy chcemy upamiętniać. 800 lat Suchego Lasu – co tak naprawdę 
chcemy obchodzić w 2018 r.? Pamiętajmy, że w 2023 r. będziemy obchodzić 50 lat od powołania 
naszej gminy Suchy Las”. I też dopisek, że „(…) W podjętym temacie spłycono problem 
historycznych dociekań i ustaleń. Jest punkt zaczepny, 1218. Czy jedna ciekawostka może 
przykryć historyczną prawdę? Tak, bo jest na nią zapotrzebowanie. Nie tędy droga, a wystarczy 
dostępne materiały przyswajać ze zrozumieniem i w całości. Socjotechnikę lokalnych działaczy 
odłożyć na inne obszary niż historia. Takie zafascynowanie wątpliwą rocznicą jest ze szkodą  
dla ludzi młodych i przyszłych pokoleń. Trafi do książek, albumów, kronik i nikt z upływem czasu 
tego nie sprostuje. Ponadto, mając piękne rocznice przypadające na ten rok w Gminie poszukano 
własną, dla wielu z nas wątpliwą. Dziwi to z wielu powodów. Przecież od dziesięcioleci 
aktywnymi samorządowcami są te same osoby. Dlaczego wcześniej nie świętowano tej daty?”. 
Całość tej korespondencji przekazuję do Komisji Społecznej. Myślę, że warto pochylić się nad tym 
w ramach dyskusji, przyjąć pewne założenia, może zorganizować interesujący panel historyczny  
w ramach tych obchodów, no bo w końcu jakieś założenie i podstawy musimy przyjąć. Ale to 
myślę, że Komisja Społeczna się chętnie tym tematem zajmie.        
 

c/ Przedstawiciela gminy w Stowarzyszeniu Gmin i Powiatów Wielkopolski 

 

Wiceprzewodniczący Z. Hącia: Dzisiaj się Stowarzyszenie odezwało i zaprasza przedstawicieli 
Gminy na seminarium pt.: Wybrane zagadnienia z zakresu gospodarki odpadami komunalnymi”, które 
odbędzie się 13 lutego 2018 r. w sali im. Celichowskiego w Urzędzie Wojewódzkim w Poznaniu.  
I taka informacja dotarła. Kosztuje to 190 zł od osoby. Jeżeli władze Gminy widzą potrzebę to można 
wysłać pracowników na takie seminarium. Zazwyczaj jest dużo ciekawych informacji i można się też 
przy okazji dowiedzieć. Poza tym, innych informacji nie było od poprzedniej sesji. Dziękuję bardzo.   
 

Radny G. Łukszo: Nie mam informacji, bo nie mieliśmy żadnego zebrania. Dziękuje bardzo.   
 

d/ Przewodniczących Komisji Rady. 
 

Przewodniczący Komisji Społecznej K. Pilas: Komisja Społeczna zgodnie z planem pracy  
w styczniu odbyła jedno posiedzenie i byliśmy w klubie „Dębowy Liść”, który jest przy OPS.  
W Gminie działają 4 kluby „Dębowego Liścia”: Suchy Las, Biedrusko, Złotniki i Chludowo. W klubie 

skupia się 350 osób, jest to spora liczba. W każdym klubie jest koordynator, który podlega pod OPS  
i w każdym klubie działa zarząd wybierany spośród członków. Czym zajmują się klubowicze? To są 
przede wszystkim zajęcia plastyki, pływanie, aerobik, gimnastyka, chór, teatr, nauka języków obcych. 
W tym roku klub sucholeski będzie obchodził 10 - lecie powstania. Inicjatorką powstania klubu była 
szefowa OPS S. Nowak – Kabacińska przy współpracy R. Tasarza, który był wtedy Przewodniczącym 
Komisji Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych. Komisja wtedy wsparła tę inicjatywę i jak się okazało 
bardzo potrzebną. Seniorzy bardzo podkreślają, że bardzo było im to potrzebne, zostali 
zagospodarowani, tam się po prostu realizują. Odkrywają się talenty, zawiązują się nowe przyjaźnie, 
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przede wszystkim starsze osoby wychodzą z domów. Jest to finansowe z budżetu OPS. Samo 
uczestnictwo w klubie jest darmowe. Mieliśmy możliwość wysłuchania nie pretensji, ale w formie 

dyskusji rozmawialiśmy z klubowiczami i chwalili się swoimi osiągnięciami, ale również formułowali 
rzeczy, które bardzo by im się przydały. I tak w Suchym Lesie bardzo pilną potrzebą jest sprzęt 
nagłaśniający, z uwagi na to, że chór, który istnieje przy tym klubie zyskał renomę, wyjeżdżają  
na różne występy i taki sprzęt nagłaśniający bardzo by im się przydał. Poza tym zwiększenie puli 
finansowej na pływanie. Pływanie dla osób w starszym wieku to nie tylko atrakcja, ale przede 
wszystkim rehabilitacja i to jest ta bardzo potrzebna wartość. I bardzo o to prosili, żeby mogli więcej 
korzystać z naszej pływalni. Myślę, że spotkanie bardzo owocne, w tej chwili czekamy  
na sformalizowanie, czyli jaki sprzęt by chcieli mieć i wtedy będziemy dyskutowali na posiedzeniu 
Komisji i stosowne wnioski do Wójta w tej sprawie prześlemy. Podsumowano również 26 finał 
Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy organizowany przez OPS i CKiBP, po 2 latach przerwy 
WOŚP zagrała w Suchym Lesie. To kolejny strzał w dziesiątkę, bardzo dużo ludzi zaangażowanych 
wokół tego przedsięwzięcia. Pobito kolejny rekord, ostatni z tego co ja pamiętam był ok. 50 000 zł,   
a w tym roku zebrano 86 983,65 zł, 200 euro, i 1 dolar. Zajmowało się tym 48 wolontariuszy, którzy 
chodzili z puszkami i ponad 100 wolontariuszy, których kręciło się wokół tego całego 
przedsięwzięcia, którzy pomagali. Bardzo dziękuję wraz z Komisją organizatorom. Myślę, że to 
powinno się na stałe wpisać i powinniśmy co roku póki orkiestra gra, grać razem z nią i o jeden dzień 
dłużej. Ponadto, Komisja opiniowała 4 projekty uchwał na dzisiejszą sesję. W lutym Komisja 
odwiedzi zimowiska organizowane przez OPS. Z tego co tutaj przedstawiłem wygląda na to, że OPS 
to jest takie drugie Centrum Kultury, które nam tutaj wyrosło, który przez tego typu przedsięwzięcia 
potrafi zagospodarować sporą liczbę osób. Oprócz tego jest jeszcze wolontariat, który jest przy OPS. 
Myślę, że to jest naprawdę bardzo fajna rzecz, którą oni wykonują w naszym środowisku i potrzebna. 

Bardzo dziękuję.                
 

Przewodniczący Komisji Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego W. Majewski: Komisja 

Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego ostatnie posiedzenie odbyła 23 stycznia br., którego głównym 
tematem był rozkład jazdy transportu gminnego ZKP. Od wielu miesięcy przeprowadzane zmiany  
w rozkładzie jazdy budzą dużo negatywnych emocji spośród korzystających z taboru gminnego 

pasażerów – mieszkańców Gminy. W posiedzeniu, w części dotyczącej rozkładu jazdy ZKP wziął 
udział pracownik Referatu Komunalnego Pan D. Torba, który z ramienia Urzędu prowadzi sprawy  
z tym związane. W trakcie dyskusji omówiono wiele istotnych wątków, takich jak brak koncepcji  

w odniesieniu do budowanej kolei metropolitalnej, a dokonywane zmiany rozkładu jazdy, które mają 
być pierwszym etapem dostosowującym nasz transport publiczny do wspomnianej kolei uznaliśmy  
za przedwczesne o co najmniej 2 lata. Gmina nie posiada żadnych badań dotyczących potrzeb naszych 
mieszkańców w odniesieniu do rozkładu jazdy oraz do kierunków jazdy. O tym za nas decyduje 
Zarząd Transportu Miejskiego w Poznaniu, którego proponowane zmiany są akceptowane przez Wójta 
bez żadnych konsultacji z mieszkańcami. Potwierdza to odpowiedź Wójta na złożony przez Komisję 
wniosek, choć właściwie należy nazwać to brakiem odpowiedzi. Wiele miesięcy oczekujemy  
na działania ze strony Wójta mające na celu połączenie Biedruska z metropolią poznańską,  
np. poprzez przedłużenie linii autobusu z Radojewa czy uruchomienie busa na dworzec  

w Bolechowie, do działającej już tam kolejki metropolitalnej. Poruszono także sprawę potencjalnej 
oszczędności poprzez rezygnację z postoju na dworcu przy PST, w dyskusji wspomniano również  
o nadal występujących problemach dotyczących stanu technicznego taboru. W tym miejscu dzisiaj 
zwracam się do przedstawicieli jednostek pomocniczych o odzew na pismo, które zostanie do Państwa 
skierowane będące podsumowaniem naszej kolejnej dyskusji o rozkładzie jazdy, w którym 
zaproponujemy przeprowadzenie konsultacji w przedmiotowym temacie podczas zebrań 
mieszkańców. Podczas dyskusji poruszaliśmy temat problemów z przejazdem podczas interwencji 
straży na terenach ROD, gdzie stawiane są przeszkody uniemożliwiające przejazd. Nadal niepokoi 
Komisję brak jednoznacznej opinii ze strony Urzędu dotyczącej odśnieżania chodników przy 
prywatnych posesjach. Dużo emocji wzbudziła dyskusja dotycząca tzw. samochodu operacyjnego 
będącego w posiadaniu OSP Suchy Las. Następnie, przystąpiliśmy do analizy korespondencji i raportu 
Komendanta Policji za miesiąc grudzień. Podjęliśmy decyzję o skierowaniu wniosków o wyjaśnienia  
i do dalszego ich procedowania w celu pozytywnego rozwiązania. Kolejne posiedzenie Komisji 

zaplanowane jest na 27 lutego 2018 r., na które już dzisiaj serdecznie zapraszam. Dziękuję bardzo  

za uwagę.     
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Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej i Rozwoju Gospodarczego D. Matysiak: 

Komisja w miesiącu styczniu spotkała się raz, odbyło się to 22 stycznia br. i opiniowaliśmy projekty 
uchwał na dzisiejszą sesję. Opinie były odczytane przy podejmowaniu uchwał. Następne posiedzenie 
odbędzie się w najbliższy wtorek, gdzie będziemy dyskutować na temat opinii przygotowanej  
przez mecenasa oraz na temat planu wykupu gruntów przez Gminę. Dziękuję.  
 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej G. Łukszo: Komisja Rewizyjna nie obradowała w tym 
miesiącu. Dziękuję bardzo.  

 

Ad. 22. 

Interpelacje i zapytania Radnych. 

 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: Pozwolicie Państwo, że najpierw ja udzielę informacji.  
 

Przewodnicząca M. Salwa – Haibach odczytała interpelację Radnego W. Majewskiego ws. stanu 

realizacji zadań budżetowych, które miały zostać zrealizowane w budżecie Gminy Suchy Las w latach 

2015 – 2016 oraz zadań niezrealizowanych w ramach budżetu 2017 r.   

 

Powyższa interpelacja jest dostępna na stronach internetowych Biuletynu Informacji Publicznej 

Gminy Suchy Las.  

 

Radny D. Matysiak: Panie Wójcie, czy są jakieś plany, zamierzenia, koncepcje co do uruchomienia 

dowozu do kolejki do Bolechowa? Tak burzliwie mówimy, tak przemy do tego, aby tutaj w tej części 
zachodniej to jak najbardziej funkcjonowało, jak najlepiej. W Biedrusku już mamy taką możliwość  
od paru lat, ale jakby nic w tym kierunku się nie dzieje. Czy Biedrusko dalej mam być kolonią, czy w 
końcu będzie jakby pionierem? Dziękuję.  
 

Wójt G. Wojtera: Proszę Państwa, na dwie części podzielę odpowiedź, bo dotyczy też wypowiedzi 
Pana Przewodniczącego W. Majewskiego. Panowie prawdopodobnie nie wiecie ile jest połączeń 
autobusowych z Biedruska do Poznania.  

 

Radny D. Matysiak: Nie rozmawiamy o połączeniach autobusowych.  
 

Wójt G. Wojtera: Jest 55 połączeń autobusowych do Poznania, to jedna z większych ilości  
w miejscowościach podpoznańskich i proszę nie mówić, że brak jest możliwości połączenia Biedruska 
z metropolią, bo Pan Przewodniczący takiego określenia użył. A Pan w pewnym sensie wpisał się w tą 
wypowiedź, a to jest nieprawda. Jest 55 połączeń z miastem, z centrum metropolii.  
 

Radny M. Przybylski: Ale w jakiej jednostce czasowej?  

 

Wójt G. Wojtera: Na dobę. Proszę Państwa, jeżeli chodzi o kwestię dojazdu do PKM, to jeszcze 
dzisiaj nie jest PKM, jest to linia kolejowa do Dworca Głównego. Dzisiaj istnieje taka możliwość 
dzięki wykorzystaniu tych linii, które jeżdżą w kierunku Murowanej Gośliny, czy generalnie jeżdżą  
do Bolechowa. Istnieje taka możliwość. Oczywiście kawałek trzeba dojść, w przypadku np. autobusu, 
który jedzie do Murowanej Gośliny, trzeba kawałek dojść, ale mówimy o wartościach 200 – 300  m  

w przypadku autobusu 348. Ja o tym wspominałem i w przygotowanej informacji dla mieszkańców 
również staram się przedstawić propozycję kolejnego etapu, który będziemy przygotowywali jeżeli 
chodzi o przewozy, o różnego rodzaju ulgi i udogodnienia, szczególnie dla młodzieży, ale również  
dla pozostałych mieszkańców jeżeli chodzi o komunikację publiczną. Na pewno wprowadzenie 
systemu PKM i zintegrowanie tego systemu z cały obowiązującym dzisiaj systemem biletowym  
ZTM-u i możliwość załadowania Peki i korzystania z szynobusu bardzo ułatwi nam sprawę, a na 
pewno większość gmin sprowokuje do wprowadzania różnego rodzaju ulg. Proszę Państwa, nie można 
tylko i wyłącznie decyzją Gminą Suchy Las wprowadzić wahadła, o którym ja kiedyś wspominałem, 
czyli wahadła pomiędzy Biedruskiem a Bolechowem, ponieważ nie jest to na terenie jednej gminy. 
My mamy autonomię jeżeli chodzi o możliwość wprowadzania rozwiązań komunikacyjnych jako 
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Gmina – członek ZTM-u tylko i wyłącznie na terenie Gminy. Wszystko co wyjeżdża poza Gminę 
musi być objęte systemem czy zarządzaniem przez ZTM. I tutaj jest pewien problem. Oczywiście 
koszt takiego wahadła obciążałby na pewno nas i nie byłyby jakimś specjalnym utrudnieniem,  
ale proceduralnie musi to wszystko być zrealizowane przez ZTM. Natomiast, dzisiaj ilość połączeń, 
które dają możliwość dotarcia do Bolechowa jest prawdopodobnie na tyle wystarczająca, że nie 
powoduje jakiejś lawinowej ilość wniosków ze strony mieszkańców Biedruska.  
 

Radny D. Matysiak: Panie Wójcie, wspominał Pan o ilość połączeń z Biedruska do Bolechowa. Jaka 

to jest ilość? To jest 1 autobus – 348. Jaka jest korelacja pomiędzy kolejką a tym autobusem? Żadna  
i Pan o tym wie. Jaka jest korelacja, o której przyjeżdża autobus, a o której odjeżdża pociąg? Żadna, 
więc o czym Pan w ogóle rozmawia, o tym, że autobus przejeżdża przez Biedrusko i Bolechowo  
i można podjechać i posiedzieć sobie z dwie godziny na peronie aż przyjdzie pociąg. Nie róbmy takich 
absurdów. Chcemy wprowadzić udogodnienie, chcemy rozluźnić drogi na terenie Gminy. To jest 

droga powiatowa, ale jest jedną z najbardziej uczęszczanych dróg w Gminie, która biegnie przez 
Biedrusko. Chcemy rozluźnić, chcemy wprowadzać kolej metropolitalną w Suchym Lesie. Gdzie Pan 

będzie miał przystanek w Suchym Lesie, czy obok Suchego Lasu, gdzie ci mieszkańcy będą mogli 
dojechać z Chludowa do Urzędu Gminy, żeby załatwić jakąś sprawę kolejką metropolitalną.  
Nie będziemy mieć tutaj przystanku. Tam gdzie jest możliwość wprowadzajmy takie rozwiązania, 
które już nam dadzą odpowiedź na to, jak problemy różnego rodzaju rozwiązywać, a nie idźmy znowu 
na żywioł wprowadzając coś, a później pracując na żywym organizmie. Dziękuję.  
 

Wójt G. Wojtera: Proszę Państwa, ja jestem przekonany, że w momencie kiedy projekt PKM ruszy 
na całego, na pewno powrócimy do tych wahadłowych połączeń, o których kiedyś rozmawialiśmy, 
czyli Złotniki Osiedle – Złotniki Wieś skoordynowane z rozkładem jazdy szynobusu. Drugie wahadło 

Zielątkowo – Chludowo, i na pewno tym trzecim pomimo tego, że trzeba będzie to realizować przez 
ZTM to tym trzecim będzie Biedrusko – Bolechowo. Na pewno byłoby mocno nie w porządku, 
gdybyśmy wprowadzając te dwa wahadła nie wprowadzili tego w Biedrusku. Chcę jeszcze powiedzieć 
o dwóch ważnych kwestiach. Proszę Państwa, takie wahadła są inaczej szacowane, inaczej liczone tam 

gdzie powstają centra przesiadkowe, węzły przesiadkowe. Dzisiaj Bolechowo jest tylko i wyłącznie 
stacją i jeszcze bez tej infrastruktury, która pozwala na wygodne i komfortowe, bezpieczne 
korzystanie z tej kolei. I to jest w ramach tego wszystkiego, co u nas się dzieje. Jak tylko to się 
zakończy, będzie na pewno sam ZTM starał się nas do tego nakłonić. Pamiętajmy, że ZTM będzie 
liderem projektu wprowadzania PKM do całego systemu rozliczeń przejazdów na terenie metropolii. 
Jeszcze rok cierpliwości i myślę, że uda nam się to wprowadzić i na terenie tej części środkowej i na 
terenie przywarciańskim, czyli Biedruska.  
 

Radny G. Łukszo: Tematu nie chciałem drążyć, ale Pan sam to wywołał. Mieliśmy ostatnio w Polsce, 
nie wiem czy Pan zauważył, załamanie pogody. Efekt tego był taki, że wiele miejscowości w Polsce 
zostało odciętych od świata. Wśród tych miejscowości było również Biedrusko. Nie wiem czy zdaje 
Pan sobie sprawę, że podróż do Biedruska tego dnia trwała z Suchego Lasu 3 godziny. Wszystko  

w Biedrusku stało, łącznie z tym, że autobus staną, itd. To mnie natchnęło do tego, aby rozpocząć 
dyskusję na temat tego co Pan zamierza i co Pan dotychczas zrobił, aby po pierwsze udrożnić ruch. 
Wspomniał Pan o połączeniach autobusowych, no wspaniale, tylko wiem, jak było to załamanie 
pogody, to wie Pan jak było to załamanie pogody, to żaden autobus nie jechał. Biedrusko jest tak 
położone, że w momencie jak jest jakiś wypadek na drodze do Radojewa, to ona jest zamknięta,  
a takie wypadki się zdarzają. Tutaj, na wyjeździe z ul. Jesionowej jest budowana w tej chwili stacja 
benzynowa, gdzie jest Biedronka, gdzie za tymi obiektami buduje się potężne osiedle jest najbardziej 
śmiertelne skrzyżowanie w Biedrusku. Tam zgięły w ciągu ostatnich 5 lat dwie osoby. Co do przyczyn 

nie będę tutaj wnikał, ale nie zmienia to faktu, że ta liczba stłuczek i wypadków i brak możliwości 
bezpiecznego wręcz wyjazdu z ul. Jesionowej w ul. Poznańską, szczególnie na lewoskręcie, 
powoduje, że tym mieszkańcom będzie się żyło coraz gorzej. Nie ma żadnej realnej dyskusji co do 
planów jeżeli chodzi o obwodnicę. Ja wiem, że to jest droga powiatowa i Pan się może tutaj 
kolokwialnie mówić odepchnąć, że tutaj nic nie może, bo to jest droga powiatowa, itd. Ale Panie 
Wójcie, Pan jest gospodarzem tego terenu i moim zdaniem czas najwyższy rozpocząć tę dyskusję  
i plany co zamierza Pan zrobić. Jak jest jakiekolwiek zdarzenie drogowe na tej trasie, a jest to dość 
często. Proszę mi wierzyć, ja ją jeżdżę codziennie i widzę bariery energochłonne, które były kiedyś 
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proste. W tej chwili one przypominają falę, „falę Dunaju” jak to się mówi potocznie, bo są cały czas 
powyginane. Jest pełno stłuczek, pełno zdarzeń drogowych i trzeba naprawdę zacząć dyskusję i co 
wtedy. Wspominał Pan o połączeniach autobusowych, wspaniale, tylko że kwestia jest tego typu,  
że jak jest jakiekolwiek zdarzenie, to żaden autobus do Poznania nie pojedzie, żaden nie dojedzie. 
Służby ratownicze tak samo, jak mają dojechać. To są rzeczy gdzie naprawdę te wypadki są, ja sam 

też byłem świadkiem wypadku śmiertelnego, który był co prawda już bliżej Radojewa, ale to też na tej 
samej trasie i też trasa była zablokowana. My naprawdę jesteśmy położeni jako jedyna miejscowość 
po drugiej stronie poligonu, złośliwie nazywaną albo i nie, w sposób uzasadniony „kolonią”, bo z 
kolonii wiadomo, że się pieniądze ciągnie w cudzysłowie. Układ komunikacyjny, który jest, który 
opracowywany był parę lat temu wielu rzeczy nie przewidział, ponieważ plany miejscowe przypomnę, 
na Pana wniosek zostały pozmieniane i ten układ komunikacyjny, który został wówczas opracowany 
jakby w tej chwili odstaje od rzeczywistości, która jest. To moim zdaniem, w moim głębokim 
przekonaniu jest niedopatrzenie z Pana strony. Więc pytanie jest zasadnicze, co Pan zamierza zrobić, 
aby udrożnić Biedrusko? Bo to już jest teraz problem i ten problem będzie narastał. Osiedle 

Jesionowe, gdzie zapomniał Pan o tym, że jednak do wycięcia jest trochę lasu, czyli idąc w lewą 
stronę w stronę starej oczyszczali ścieków to ona tam idzie w tym kierunku. Ten las jest tam  

w tej chwili wycinany i to osiedle będzie się rozbudowywać i to będzie potężne osiedle, ok. 300 – 400 

domów. Jak Ci ludzie proszę Pana mają wyjechać? Następna rzecz, to ul. Jesionowa, jak ci ludzie tam 
mają w ogóle bezpiecznie jechać? Część mieszkańców przy zakupie nieruchomości zainwestowało, 
niech Pan zgadnie w co? W gumofilce, dlatego że nie mogą dojść do samochodu i mało tego część 
osób w ogóle nie jeździ samochodem, bo boją się o to, żeby zawieszenia nie stracić. Pytanie Panie 

Wójcie, co Pan zamierza z tymi wszystkimi kwestiami jeżeli chodzi o ruch w Biedrusku? To jest moje 
podstawowe pytanie i co Pan zrobił dotychczas? Dziękuję bardzo.  
 

Wójt G. Wojtera: Rozpocznę od tego, że o tej „kolonii” pisał i mówił Pan tak długo, że w końcu sam 
Pan w to uwierzył. To jest oczywiście nieprawda. Biedrusko nie jest żadną kolonią i najczęściej się to 
w Pana publikacjach, tylko i wyłącznie w Pana publikacjach pojawiało. Proszę Państwa, jeżeli chodzi 
o pozostałą cześć Pana wypowiedzi, to ja się zgadzam, że ul. Poznańska i droga powiatowa jest dzisiaj 
dosyć mocno obciążona, jest bardzo mocno obciążona. I ten wylot z Biedruska, skrzyżowanie  
ul. Jesionowej i ul. Poznańskiej jest niebezpieczny, ale zapewniam Państwa, na pewno Komisja 
Bezpieczeństwa o tym doskonale wie, że już pół roku temu wystąpiliśmy do zarządcy drogi i wspólnie 
z BRD i wspólnie z sucholeską i poznańską Policją opracowaliśmy wstępne założenia do przebudowy 

tego skrzyżowania, podaliśmy również informacje o możliwości sfinansowania czy częściowego 
sfinansowania tego w przyszłości przez Gminę Suchy Las. Zakłada się tam dwa rozwiązania, rondo 
albo sygnalizację świetlną i jestem przekonany, że minimum takie rozwiązanie poprawi 
bezpieczeństwo na tym skrzyżowaniu. Wcześniej myśleliśmy o prawoskręcie i lewoskręcie jadąc od 
Biedruska, natomiast zdecydowanie tam trzeba zrobić więcej. Jeżeli chodzi o pozostały odcinek,  
o którym Pan mówił, tam gdzie ten autobus się złamał i zablokował całą drogę, to proszę Państwa  
to faktycznie było wynikiem warunków atmosferycznych i takich sytuacji było zdecydowanie więcej. 
Ale proszę zwrócić uwagę na jedną rzecz, tam troszeczkę dalej jest most i będzie tylko  
i wyłącznie jeden most i cokolwiek zrobimy to ten most będzie jeden. I przejazd w kierunku 

Murowanej Gośliny, która i zaryzykuję w 60% - 70% jedzie w kierunku miasta rano i wieczorem 

przejeżdża przez to wąskie gardło. My jako Gmina nie jesteśmy w stanie zaproponować żadnej 
inwestycji, która tą sytuację poprawi. Oczywiście, jest w Studium zapisana obwodnica, ale umówmy 
się, realizacja tej obwodnicy jako odcinka drogi powiatowej jest w gestii Starosty i wtedy zgodnie  
z ustawą o drogach bylibyśmy skłonni przejąć, znaczy zakładam, że wtedy byście Państwo wyrazili 
zgodę, gdyby Starosta zechciał zbudować obwodnice, to my byśmy wówczas przejęli odcinek  
ul. Poznańskiej w Biedrusku jako drogę gminną. Natomiast, ta obwodnica będzie znowu prowadziła 
do tego samego mostu, o którym wcześniej wspomniałem wiec tutaj myślę, że w najbliższych latach 
więcej nie jesteśmy w stanie zrobić. To trzeba szczerze i głośno powiedzieć. W planach Powiatu  
nie ma, nie mam Pań Radnych, ale pewnie by to potwierdziły, nie ma w planach budowy nowej 
przeprawy przez Wartę. Jedyną koncepcją jest dzisiaj oczywiście obwodnica północno – wschodnia, 

która przypomnę nie będzie komunikacją do Biedruska. Będzie zdejmowała na pewno sporą część 
ruchu, ale nie będzie wyprowadzała komunikacji z Biedruska.  
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Radny G. Łukszo: Panie Wójcie, dlaczego dopiero pół roku temu Państwo wystąpiliście z wnioskiem 

o przebudowę tego skrzyżowania? Chciałbym przypomnieć, że plan miejscowy dla działki, która  
jest położona przy ul. Poznańskiej, czyli tam gdzie jest Biedronka i dla tej dużej części Biedruska  
jest obowiązujący od 2009 r. Jakby nie powinno być zaskoczeniem dla Pana, bo to na Pana wniosek 
został ten plan zmieniony w 2013 r. i też na Pana wniosek. I to zagęszczenie zabudowy oraz usługi, 
które już wówczas, czyli w 2013 r. istniały w postaci Biedronki, że one jakby będą zwiększały 
częstotliwość, chodzi mi tutaj o samochody, itd. Jestem zdziwiony, że tak długo nic w temacie się nie 
działo. To jakby niestety zaniedbanie z Pana strony. Dziękuję.   
 

Wójt G. Wojtera: W pierwszej swojej wypowiedzi użył Pan takiego sformułowania, że czas 
najwyższy zrobić coś w tej sprawie. Ja powiedziałem, że pół roku temu, ale chciałbym również 
Państwu uświadomić, że realizacja takiej inwestycji, rondo jest tutaj najdroższym rozwiązaniem,  
a sygnalizacja jest pięciokrotnie tańszym rozwiązaniem, ale cały czas są to duże kwoty. Chcemy 

skorzystać, taka była propozycja Dyrektora ZDP, żeby wykorzystać przepisy drogowe i zobligować 
podmioty gospodarcze, które korzystają z tej drogi do udziału finansowego w realizacji. Ja spotkałem 
się z dwoma tymi podmiotami, z trzecim jest to tylko i wyłącznie wymiana informacji, bo nie warto  
w takich sprawach przedstawiać decyzji, bo takiej decyzji administracyjnej proszę zapłacić 100 000 zł 
na rondo nie można wydać. Zazwyczaj po prostu się to negocjuje. I dwa podmioty są zainteresowane 
współfinansowaniem i wtedy ten nasz gminny udział byłby odpowiednio umniejszony po 50% dla nas 

i 50% dla Powiatu, czy po 25% i 25% z każdej złotówki, którą trzeba by wydać na tę inwestycję.  
To też trwało kilka miesięcy. Tak jak mówiłem, wcześniej zakładano, że to będzie tylko i wyłącznie 
wydzielenie lewoskrętu jadąc z Biedruska i prawozjadu jadąc z Poznania do stacji benzynowej, która 
się w tej chwili buduje. Natomiast, zgadzam się tutaj z Panem Radnym, że największe ryzyko jest dla 
osób wyjeżdzających z ul. Jesionowej w kierunku Poznania, tutaj jest największe ryzyko 
ewentualnego zderzenia czy najechania na siebie.  

 

Wiceprzewodniczący Z. Hącia: Ja chciałbym wrócić do tego co Pani Przewodnicząca odczytała 
odnośnie tych rocznic. Chciałbym przypomnieć, że w 1954 r. została powołana pierwsza jednostka 

administracyjna w Suchym Lesie, tj. gromada Suchy Las, bo przedtem to była gromada Piątkowo. 
Także tutaj ta data to jest w wyniku reformy i o tym chciałem przypomnieć. Wracając do spraw 
komunikacyjnych to uważam, że nie możemy się zachłysnąć kolejką metropolitalną, bo musimy 
przypomnieć sobie, że ludzie z naszej Gminy muszą dojechać do szpitala na ul. Lutycką, muszą 
dojechać na Dąbrówki i tam też muszą dotrzeć. Z kolejki metropolitalnej to tam nie dotrą, dlatego  
nie możemy całego obciążenia komunikacyjnego zrzucić na kolejkę metropolitalną, bo my np.  
z Chludowa do Urzędu Gminy też musi dojechać, a nie na piechotę per pedes apostolorum  

z os. Grzybowego czy ze Strzeszyna. Kiedyś chodziłem z Suchego Lasu do Strzeszyna na kolej  

to wiem jak to wygląda. Prosiłbym bardzo, żeby tę sprawę rozważyć. Inna sprawa, to Panie Wójcie  

nie mamy jasnego stanowiska odnośnie odśnieżania chodników. Ustawa, która została zmieniona  
w grudniu ub. r. wyraźnie mówi, że chodniki, jeżeli chodzi o odśnieżanie to podlegają tylko  
te bezpośrednio przylegające do posesji. I tam jest taki zapis w ustawie. A my do tej pory naprawdę 
nie wiemy jak to wygląda, czy ktoś ze Straży Gminnej nie przyjdzie i nie wlepi nam mandatu.  
Nie wiemy jakie są rozstrzygnięcia w sprawie tych naszych spraw sądowych, ale ustawa jest chyba 
wyższym aktem prawnym jak uchwały Rady Gminy. Inna sprawa, Panie Wójcie, ja uważam,  
że sprzedaż tej drogi, która prowadzi do jeziora Chludowskiego to nie jest dlatego błędem, że Hącia  
nie będzie na ryby chodził, tylko problemem jest, że stamtąd także w razie pożaru, jak się las  
w Golęczewie palił to wodę pobierano. Jeżeli ta droga zostanie zaorana, to wtedy będą problemy  
z zaopatrzeniem w wodę. To, że hydranty nie działają, to Panie Wójcie jest na porządku dziennym,  
to strażacy mi mówią na co dzień, że raz działa, a raz nie działa, bo kontrola tych hydrantów przez 
Aquanet to jest sprawa wątpliwa. Inna rzecz, to czy ja mógłbym się dowiedzieć, kiedy będzie 
rozstrzygnięty przetarg na Stary Bar w Chludowie, bo to też już terminy się przesuwają. A w ogóle 
jeżeli chodzi o ekologię, to jeszcze jedna sprawa, sprawa ogródków działkowych. Strażacy  
na ostatnim zebraniu Zarządu Gminnego żalili się, że nie mogą dojechać na terenie ogródków 
działkowych w razie wypadku, w razie pożaru, dlatego że tam są różnego rodzaju bariery betonowe 
położone na uliczkach, drzewa posadzone w uliczkach i to wszystko razem powoduje to, że wtedy 
dopiero będzie problem jak ktoś się spali albo jakieś nieszczęście będzie. I tutaj bym apelował, żeby 

 te nasz władze komunalne tam się przyjrzały jak to wygląda, bo wtedy kiedy będzie się działo 
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nieszczęście to wtedy będziemy się zastanawiać. A inna rzecz, że przyroda jest traktowana tak jak jest 
traktowana, nie dalej jak wczoraj na terenie szkoły w Chludowie za salą gimnastyczną zostały wycięte 
trzy stuletnie lipy, zdrowe lipy, bo ja mam zdjęcia i mogę pokazać jak wyglądają, dlatego że tam  
ma być parking dla samochodów dla nauczycieli. A kiedyś to było przeznaczone jako zielona sala, 

która miała być za salą gimnastyczną, żeby w okresie letnim młodsza klasa mogła się uczyć  
na zielonym terenie, a niekoniecznie siedzieć w dusznej klasie. No, ale jednocześnie ta szkoła domaga  
się koniecznie komputerów. Mają 8 – 10 letnie komputery w pracowni komputerowej, to one już nie 
są kompatybilne z żadnym programem, jest problem jak uczyć te dzieci obsługi komputera, jeżeli ten 
komputer jest zabytkiem, który już właściwie do niczego się nie nadaje. Chciałbym powiedzieć 
jeszcze jedną rzecz, że z p. Jankowiakiem dzisiaj byliśmy i obejrzeliśmy teren boiska przyszłego przy 
terenie sportowym, który jest obok remizy i tam mam nadzieję, że w przyszłości powstanie taki 
większy orlik, na którym młodzież będzie mogła grać. Jeżeli chodzi o te małe dzieciaki, to one nie 

mogą trenować na boisku przy szkole, bo akurat są zajęcia lekcyjne i wiadomo, że lekcje w-f  

są prowadzone na boisku i nie można z niego korzystać. Druga rzecz, to boisko to jest w takim stanie, 

że jeżeli chodzi o nawierzchnie, że tam granie na tym boisku grozi uszkodzeniem stawu, jest tak 

twarde podłoże jak beton. Mam nadzieję, że to wszystko razem da w przyszłości efekty takie, że w 

Chludowie będzie się lepiej żyło. Dziękuję bardzo.  
 

Wójt G. Wojtera: Stary Bar otwarcie przetargu jest 7 lutego. Jeżeli chodzi o drogę do jeziorka,  
to swoje stanowisko przedstawiłem i w tej chwili nie będę go zmieniał. Proszę Państwa, jeżeli chodzi 
o kwestię tych dat, to oczywiście z wielkim szacunkiem odnoszę się do zaangażowania panów  
z Biedruska, Pana Deja i Pana Ka i nie tylko w tej sprawie, ale również w wielu, wielu innych. 
Pozwolę sobie nie zgodzić się z takim podejściem. Jest dokument, który jasno to określa, jest to 
pierwszy zapis i chciałbym na obronę tego stanowiska, przyjętego rozwiązania, przypomnę,  
że również przez historyków, których cenimy, myślę tutaj o Panu Chruszczewskim i o Panu 
Pilarczyku, myślę również o historyku Panu B. Cisowskim, który do niedawna pracował w naszym 
Referacie i wielu innych. Myślę, że ta data jest dobrze udokumentowana i jest, no nie ze 100% 

pewnością przyjęta, ale jako udokumentowany wpis historyczny. Natomiast, obchodziliśmy 5 lat temu 
700 – lecie Golęczewa i dzisiaj mieliście Państwo okazję drugi tom otrzymać. Chciałbym Państwu, 
znacie historię tego ziemianina, który spóźnił się z zapłaceniem podatku za ołtarz i w ten sposób 
znalazł się w księgach biskupa Andrzeja i dzięki temu po raz pierwszy pojawił się zapis o Golęczewie. 
Gdyby zapłacił w terminie podatek, pewnie byśmy do dzisiaj nie obchodzili 700 – lecia. Pan prof. 

Jasiński napisał do tego komentarz, właśnie do tego typu dyskusji, które są toczone: „Jeśli zatem 
mówimy, że najstarsza wzmianka o Golęczewie pochodzi z roku 1313, to nie znaczy, że Golęczewo 
wcześniej nie istniało i dopiero w tym roku zostało założone. Wspomniana najstarsza wzmianka  

o Golęczewie nie odnosi się nawet do samej miejscowości, ale do jednego z jej mieszkańców. 
Zachowany dokument został wystawiony przez biskupa poznańskiego Andrzeja, jednak oryginał tego 
aktu nie przetrwał. Dokument ten został przekazany odbiorcom i jako jedyny dokument do dzisiaj 
istnieje”. I dlatego przyjmuje się zawsze tą pierwszą wzmiankę, jako coś co jest początkiem, jeżeli  
się pojawia. Jeżeli chodzi o drzewa, to na wniosek Dyrektora zostały one usunięte, ponieważ 
zagrażały prawidłowemu funkcjonowaniu fotowoltaiki poprzez osady i zanieczyszczenia biologiczne  

i z uwagi na bezpieczeństwo, bo one były wiekowe. Dziękuję.  
 

Radny K. Pilas: Wrócę do jednej sprawy, którą Pan Z. Hącia poruszył, a Pan Wójt na to pytanie  
nie odpowiedział. Chodzi o wymianę komputerów w szkołach. Komisja Społeczna w ubiegłym roku 
składała wniosek do Wójta o sukcesywną wymianę komputerów w szkołach, bo widzieliśmy ten 
problem. I chciałbym uzyskać odpowiedź kiedy ta sukcesywna wymiana komputerów we wszystkich 

szkołach nastąpi? W ogóle miało to być zdiagnozowane, czy są takie potrzeby. Wtedy uzyskaliśmy 
informacje o Chludowie. Druga sprawa, którą chciałbym poruszyć to, nie należymy do biednych gmin  

i chciałbym Panie Wójcie usłyszeć dlaczego pracownicy administracyjni nie otrzymali podwyżek? 
Przypomnę, że jeśli się nie mylę, to ostatnia regulacja pensji dla personelu administracyjnego  
w oświacie była prawdopodobnie przez pomyłkę w 2008 r. Coraz więcej krytycznych uwag otrzymuję 
od tych pracowników, że takich regulacji nie ma, a coraz więcej obowiązków się nakłada na nich.  
I przy tym, że jesteśmy bogatą gminą, to dlaczego ta regulacja nie następuje? 
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Wójt G. Wojtera: Tutaj Pan wspominał o tym, co faktycznie jest w tej chwili realizowane, to jest  
ta diagnoza. W każdej placówce jest wykonywana inwentaryzacja z oceną takiej zdolności użytkowej 
tego sprzętu. Faktycznie w Chludowie nie wygląda to dobrze, to ja już wiem. Proszę Państwa,  
na podstawie tego chcemy przygotować wniosek w ramach tych projektów, które pojawiają się na 
szkoły i na zespoły przedszkolno – szkolne, akurat tutaj jest możliwość i dla Biedruska i dla 
Chludowa, żeby w takim projekcie zaistnieć. Chcemy taki wniosek, w lutym, a najpóźniej w marcu 
złożyć. Jeżeli istnieje możliwość, niezależnie czy mamy pieniądze czy nie mamy, jeżeli jest 
możliwość skorzystania z dotacji, to dlaczego z tego nie korzystać. Proszę Państwa, jeżeli chodzi  
o podwyżki dla personelu niepedagogicznego. Faktycznie to się zbiega z podwyżką dla nauczycieli  
i może być przez pracowników niepedagogicznych, przez administrację krytycznie oceniane. 
Natomiast, z całą determinacją mogę Państwu powiedzieć, że mamy dosyć duże rozbieżności  
w zarobkach właśnie w tej grupie. Ja nie chciałbym popełnić błędu, Pan zresztą przypomniał ten błąd, 

nie chcę popełnić błędu wrzucenia takiego schematu, proszę bardzo możecie zrobić podwyżki. Na to 
wszystko nachodzi nowe rozporządzenie w sprawie płacy minimalnej i też na pewno w dyskusjach  

z Państwem często wspominane, moim zdaniem błędnie rozumiane w większości jednostek. Błędnie 
rozumiane albo interpretowane w sposób niewłaściwy, ze specjalną korzyścią dla niektórych 
stanowisk. My rozmawialiśmy już z dyrektorami szkół, udało nam się ich przekonać, mamy spotkanie  

z udziałem naszego szefa kadr i płac, będą brały udział również panie księgowe z jednostek i myślę, 
że tę sprawę wspólnie jakoś wynegocjujemy. Natomiast, jeżeli tylko Państwo zechcecie to ja mogę  
nie podając oczywiście szczegółowych danych, zwłaszcza danych osobowych, mogę Państwu 
zaprezentować np. te różnice i dysproporcje, które u nas w jednostkach występują. W zasadzie  
w odniesieniu do tych samych stanowisk, to samo stanowisko, ale jednak inaczej to wygląda w jednej 
jednostce, inaczej w drugiej jednostce, jest inne zaszeregowanie, jest inny efekt brutto. To jest sporo 

pracy, sporo analiz do przeprowadzenia, żeby podjąć jakąś taką słuszną decyzję i „nie wylać dziecka  
z kąpielą”.  
 

Radny K. Pilas: Kiedy jakakolwiek decyzja w tej sprawie będzie?  
 

Wójt G. Wojtera: Decyzja? 

 

Radny K. Pilas: Od 10 lat nie ma żadnej decyzji.  
 

Wójt G. Wojtera: Decyzja jest dzisiaj taka, że nie ma podwyżek. Taka jest decyzja.  
 

Radny K. Pilas: Ja się pytam kiedy nastąpią? 

 

Wójt G. Wojtera: Ale jakie? Bo ja słyszałem o takiej, akurat ten pracownik pomylił płacę minimalną 
z płacą zasadniczą i wyliczył sobie 34%, a jak sobie wyliczył to się okazało, że taka podwyżka będzie 
w tej jednostce obowiązywała. Ja bym prosił, żeby w tej dyskusji zachować jakiś racjonalizm, bo za 
chwilę będziemy mieli tą sytuację, o której Pan przypomniał, że podjęliśmy decyzję co do schematu, 
co do zasady i Skarbnik się dowiedział za dwa tygodnie, że podwyżki były 28% na rękę i Państwo 
pamiętacie wtedy jak mroziliśmy. Wtedy przez 5 lat czy 4 lata były zamrożone place w administracji, 
bo stwierdziliśmy że cofnąć już tego nie można, ale to 28% przy naszym założeniu inflacyjnym wtedy 
3%, to trochę sporo na tym liczniku wyskoczyło. Ja wole w tej chwili, żeby to trwało dłużej, żeby  
ta dyskusja była nawet bardziej skomplikowana i szczegółowa, ale żeby takiego błędu nie popełnić.  
 

Radny K. Pilas: Panie Wójcie, Pan jest pracodawcą dla tych osób. Ja nie czuje się odpowiedzialny  
za ten bałagan, który jest. Z jednej strony Pan mówi, że są osoby, które zarabiają więcej i takie, które 
zarabiają mniej, za to wszystko Pan odpowiada.  

 

Wójt G. Wojtera: Nie, proszę Pana dyrektorzy szkół. W tej chwili mówi Pan do dyrektorów szkół,  
do dyrektorów zakładów, który jest pracodawcą dla tych osób, o których Pan wspomina. Za ten 

bałagan odpowiadają dyrektorzy szkół w Pana ocenie? Tak, jako pracodawcy? Pracodawcą  
jest dyrektor szkoły.  
 

Radny K. Pilas: A kto jest szefem dyrektorów?  
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Wójt G. Wojtera: Ja zatrudniam dyrektorów.  
 

Radny K. Pilas: Czyli Wójt.  
 

Wójt G. Wojtera: Ale ja, za przeproszeniem nie odpowiadam za zarobki pani sprzątaczki, o tym 
decyduje dyrektor szkoły. O budżecie szkoły decyduje dyrektor szkoły. Ja stwarzam warunki 
finansowe, Państwo to uchwalacie i dyrektor gospodaruje się zgodnie z przepisami tymi pieniędzmi, 
które ma do dyspozycji. Jeżeli otrzymał informację, że nie ma podwyżek, a być może będą za pół 
roku.  

 

Radny K. Pilas: To jako szef dyrektorów kiedy Pan spowoduje, żeby ta sytuacja była ujednolicona  
i żeby wszyscy wykonując tą samą pracę otrzymywali ten same pieniądze?  
 

Wójt G. Wojtera: Jesteśmy umówieni w przyszłym tygodniu, jeszcze przed feriami.  
 

Radny K. Pilas: Poinformuje nas Pan o zakończeniu tej całej procedury?  
 

Wójt G. Wojtera: Poinformuję Państwa, jeżeli coś uzgodnimy, ale nie będę informował kto jakie 
podwyżki otrzymał, tylko poinformuję Państwa, że rozmawialiśmy i np. efektem tych rozmów jest 
wystąpienie o zwiększenie środków na wynagrodzenia w placówkach oświatowych, np. o 600 000 zł, 
na realizację zobowiązań, które będą wynikały z przyjętych rozwiązań. 
 

Radny K. Pilas: Panie Wójcie, taki wniosek Komisja Społeczna składała do budżetu, także jesteśmy 
świadomi, że takie koszty nastąpią i to nic odkrywczego.  
 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: Ci z Państwa Radnych, którzy mają swoje profile na facebook 
z pewnością zapoznali się z tą informacją. Zostaliśmy wezwani do odpowiedzi przez Pana Tomasza 
Dropikowskiego, publicznie z imienia i nazwiska, ale nie tylko my jako Radni, ale też  
i samorządowcy, działacze społeczni, ale też i Pan Marszałek, i Radne Powiatowe i prasa, i posłowie, 

fundacje i stowarzyszenia sportowe. My w ramach swojej koalicji postaraliśmy się odpowiedzieć na te 
pytania, na które odpowiedzi od nas oczekiwano i tak naprawdę potrafiliśmy odpowiedzieć tylko na 
jedno pytanie. Myślę, że na pozostałe pytania najlepiej jakby zechciał odpowiedzieć Pan Wójt 
niezwłocznie, bo też myślę, że nie ma sensu, aby to zataczało nie wiadomo jakie ramy i jakie szerokie 

koła. Pozwolę sobie przytoczyć w czym rzecz i w czym problem. „W najbliższy weekend w hali 
sportowej GOS w Suchym Lesie odbędzie się turniej koszykówki Europejskiej Ligi Juniorów 
Koszykówki. Turniej ten jest szeroko reklamowany przez Gminę, m.in. na stronie internetowej oraz 
dotowany z podatków mieszkańców Gminy Suchy Las kwotą 20 000 zł. Organizatorem rozgrywek 

jest stowarzyszenie <Basket Junior Suchy Las>, którego oprócz siedziby w Suchym Lesie z naszą 
Gminą kompletnie nic nie łączy, tym bardziej jakiekolwiek grupy młodzieżowe. Jedynym klubem, 
który prowadzi zajęcia dla dzieci i młodzieży jest <Basket Team Suchy Las>, który w tej sprawie 

wydał nawet specjalne oświadczenie, które poniżej publikuję”. Tutaj następuje oświadczenie 
stowarzyszenia  <Basket Team Suchy Las>, że to stowarzyszenie nie jest organizatorem,  
ani współorganizatorem tego turnieju w Suchym Lesie, nie czerpie żadnych pożytków finansowych  
z organizacji ww. turnieju, że zarząd stowarzyszenia oraz osoby pracujące na rzecz stowarzyszenia  
nie kontaktowały się z Gminą, potencjalnymi sponsorami czy też innymi podmiotami w sprawie 
finansowania tego turnieju. „Jedynym podmiotem organizującym realne, rzeczywiste, cykliczne 
zajęcia z koszykówki dla dzieci i młodzieży w wieku od 6 – 14 lat działającym obecnie na terenie 
Gminy Suchy Las jest stowarzyszenie <Basket Team Suchy Las>. Dzieci trenujące obecnie pod 
auspicjami stowarzyszenia <Basket Team Suchy Las> nie będą zawodnikami podczas turnieju 

Europejskiej Ligi Juniorów Koszykówki. W związku z powyższym pragniemy podkreślić, że na 
szkolenie dzieci i młodzieży nad którymi sprawujemy opiekę nie otrzymamy żadnych funduszy 

związanych z organizacją tego 3 - dniowego turnieju. Łączenie stowarzyszenia <Basket Team Suchy 
Las> z tym wydarzeniem, a przede wszystkim łącznie wsparcia finansowego na rzecz <Basket Team 
Suchy Las> z tym turniejem uznajemy za krzywdzące dla nas, w szczególności dla naszych 
podopiecznych i stanowczo będziemy to prostować oraz się temu przeciwstawiać. Równocześnie  
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nie kwestionujemy wydarzenia sportowego jakim jest turniej organizowany przez odrębny podmiot 
niezwiązany obecnie w żaden sposób ze szkolenie dzieci i młodzieży w Suchym Lesie. Jakość 
sportowa i sportowy wymiar samego turnieju nie są przez nas kwestionowane, w przeciwieństwie   
do łączenia turnieju ze wsparciem finansowym dla dzieci i młodzieży z Suchego Lasu”. I związku  
z tym pojawia się kilka pytań, pytań jest sześć. Potrafiliśmy odpowiedzieć tylko na pytanie nr 5. 
Brzmi ono „Kto personalnie decyduje o ogłaszaniu konkursów i kto zasiada w komisji oceniającej 
wnioski?”. Pozwoliłam sobie odpowiedzieć, że konkurs ogłasza Wójt Gminy, natomiast Pan Radny 

M. Przybylski zamieścił skan komisji, która wnioski opiniuje. A pytania są następujące: 
„Dlaczego Gmina Suchy Las finansuje z pieniędzy jej mieszkańców międzynarodową imprezę, z którą 
żaden mieszkaniec, ani klub gminny nie ma nic wspólnego?”. 
 

Wójt G. Wojtera: Już mogę odpowiadać? 

 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: Tak oczywiście, myślę, że tak by było najlepiej, oczywiście 
jeśli Pan Wójt zechce.  
 

Wójt G. Wojtera: Należałoby cofnąć się jeżeli chodzi o historię koszykówki, zresztą rozmawialiśmy 
na ten temat na jednej z ostatnich sesji. Obecnie mamy sytuację taką, że mamy działające dwa kluby  
o podobnej nazwie, tj. „Basket Team Suchy Las”, klub który jest ewidentnie nastawiony na szkolenie 
dzieci i młodzieży, chociaż już występuje na różnego rodzaju zawodach i ten klub, który był wcześniej 
„Basket Junior Suchy Las”, a teraz się nazywa „Basket Junior Suchy Las Biofarm”, który zaczynał 
chyba 5 lat temu swoją karierę u nas, o ile się nie mylę. I przypomnę, że w tamtym okresie, kiedy 

„Basket Junior Suchy Las” rozpoczynał swoją działalność celem również tego zespołu było szkolenie 

dzieci i młodzieży. Z tą różnicą, że również miał drużynę ligową. Tak się złożyło, że po upadku grupy 
BPG w Poznaniu nie było możliwości prowadzenia zajęć z najmłodszymi i uznaliśmy, że to jest 
bardzo dobra okazja, żeby do Suchego Lasu zaprosić koszykówkę, i tą młodzieżową i tę koszykówkę 
na poziomie, który wtedy był w Poznaniu, czyli na poziomie II ligi z aspiracjami do I ligi. W tej chwili 
Biofarm gra w I lidze. Proszę Państwa, organizacja tego turnieju, ale o tym międzynarodowym 
turnieju U16 w Suchym Lesie rozmowa była mniej więcej rok temu, może 10 miesięcy temu i na 
pewno jeszcze nie istniał wtedy klub, o którym mówiliśmy również „Basket Team Suchy Las”, stąd 
odpowiedź przy okazji na kolejne pytanie, że jak to się stało, że trudna do zarezerwowania hala nagle 
się okazało, że można. Dlatego, że było to 10 miesięcy temu i zależało nam, żeby to nie Tarnowo,  
nie Dopiewo, a właśnie Suchy Las mógł być gospodarzem tego turnieju. Zresztą turniej, gdzie również 
udział finansowy i patronat honorowy ma Marszałek Województwa. Starosta Poznański, Zarząd 
Wojewódzkiego Związku Koszykówki więc turniej bez wątpienia prestiżowy. Wracając jakby  
do zarzutu zawartego w tym pytaniu, dlaczego w Suchym Lesie, chociaż nikt nie będzie z Suchego 

Lasu. 

 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: Pytanie dokładnie brzmi, dlaczego impreza odbywa się w hali 
GOS w Suchym Lesie, a nie np. w Poznaniu skąd pochodzi zespół gospodarz? Zgodnie z informacją 
ze strony „Biofarm Basket Junior Poznań” jest gospodarzem.  
 

Wójt G. Wojtera: Jeszcze raz chciałbym podkreślić, że „Poznań Basket Junior Suchy Las Biofarm” 
przez ostatnich kilka lat, na pewno Państwo też bywaliście na meczach koszykówki tutaj prowadził 
zajęcia z dziećmi i młodzieżą i tutaj odbywały się bardzo interesuje spotkania II ligi więc nie można 
powiedzieć, że jest to w 100% zespół z Poznania i przyjechali sobie chłopaki pierwszy raz do Suchego 
Lasu i będą grali turniej w Suchym Lesie, ale nawet gdyby…Proszę Państwa, od 15 lat organizujemy 

turniej tańca i się cieszymy, że mamy tę możliwość zorganizować turniej taneczny. Ile jest par  
z Suchego Lasu? Kto zgadnie? Żadnej. Robimy to, bo chcemy żeby takie wydarzenie artystyczno  
– sportowe, w przypadku koszykówki sportowe odbywało się właśnie u nas, bo przyjadą 
przedstawiciele 6 krajów, przyjadą kibice, przyjadą ludzie, którzy są biznesowo z tym sportem 
związani, a zespoły są naprawdę bardzo znakomite jeżeli chodzi o zespoły ligowe. Przypomnę, że są 
to zawodnicy, którzy sa juniorami U16. Proszę Państwa, od 10 lat organizujemy konferencję Aikido, 
kto z Państwa zgadnie ilu uczestników jest z Suchego Lasu? Nie ma nikogo. Ale organizujemy  

i cieszymy się, że możemy organizować i jesteśmy postrzegani przez światową federację i przez tych 

wszystkich ludzi, którzy przyjeżdżają z 12 krajów, tyle było ostatnio, do Suchego Lasu, mieszkają  
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u nas dwa dni, korzystają z naszych obiektów i gdzieś tam kiedyś komuś powiedzą, że w Suchym 
Lesie te konferencje są na wysokim poziomie. Koszt jest ok. 9 000 zł, kwestia sali i tzw. polskiego 

stołu. Rajd zabytkowych samochodów, to kolejna impreza, którą robiliśmy od wielu lat i z wyjątkiem 
Pana Leszka Rajewskiego nikt z Suchego Lasu nie uczestniczył, ale wszystkim się bardzo podoba  
jak te samochody, choć to wprawdzie trwa pół dnia tylko. Proszę Państwa, przez wiele lat, od 1994 r.  
do 2010 r. organizowaliśmy wyścigi szosowe kolarzy, które do pewnego momentu cieszyły się 
popularnością, a potem więcej z tym było problemów, bo blokowali drogi w Suchym Lesie, ale takich 

imprez robimy sporo. Dzisiaj robimy MTB, szosowe rowery zastąpiliśmy góralami. Od 5% do 10%  
w tych wyścigach bierze udział ludzi z Suchego Lasu. Tego typu wydarzenia sportowe, oprócz 
charakteru szkoleniowego, środowiskowego, budowania karier sportowych młodych zawodników, 
mają jeszcze inne walory, tj. popularyzowanie danej dyscypliny sportu czy sportu ogólnie. To jest 
najlepsza promocja, żywa promocja, bo człowiek bezpośrednio drugiemu człowiekowi przekazuje 

informację, pokazuje zdjęcia, prezentuje coś na facebook. Poza tym, dla kogoś kto się interesuje 
koszykówką, a ja się bardzo cieszę, że okazuje się dzisiaj, że tych osób jest bardzo, bardzo dużo  
w Suchym Lesie to taki turniej, który się rozpoczyna może być nie lada gratką, interesującym 

wydarzeniem sportowym i ci rodzice dzieci z Basket Team na pewno pojawią się na tych meczach  
i nikt nie będzie żałował, bo szykuje się naprawdę duże wydarzenie sportowe.  
 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: I jeszcze następne pytanie: „Według ogłoszonego konkursu 

ofert i [tutaj podany link do konkursu ofert – M. Salwa – Haibach], turniej miał się odbyć w dniach  
18 – 21 stycznia, a odbywa się w ten weekend, co według mnie świadczy jasno, że nie spełnia 
kryteriów tego konkursu”? 

 

Wójt G. Wojtera: Organizator zgłosił pisemnie zapytanie o możliwość przesunięcia terminu  
– aneksowanie. Jest taka możliwość prawna, która absolutnie nie unieważnia całej procedury.  
 

Radny M. Jankowiak: Ja tylko chciałbym powiedzieć, że od 11 lat ostatni weekend stycznia zawsze 
jest organizowany przez nasze stowarzyszenie duży turniej firm i chyba w listopadzie dostaliśmy 
zapytanie czy moglibyśmy ten turniej firm przesunąć na inny termin i w tym roku zrobiliśmy  
go 13 stycznia więc to było dużo wcześniej. Odpuściliśmy na korzyść Basketu, zamieniliśmy  
się terminami.  
 

Radny D. Matysiak: To taka cykliczna impreza była?  
 

Radny M. Jankowiak: Nasza jest cykliczna. Już w czerwcu zawsze rezerwujemy ten termin, w tym 
roku w czerwcu też będziemy rezerwowali na ostatni weekend 2019 r.  
 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: Na pytanie: „Kto personalnie decyduje o ogłaszaniu tych 
konkursów i kto zasiada w komisji oceniającej?”, tak jak już mówiłam odpowiedzi udzieliliśmy.  
I ostatnie pytanie „Kiedy skończymy z tym kolesiostwem i wyprowadzaniem pieniędzy mieszkańców 
poza Gminę?” i tutaj nas Pan zaprasza do dyskusji. Do dyskusji są zaproszeni Radni, działacze 
samorządowi, posłowie, stowarzyszenia, fundacje. Czy zechce Pan Wójt odpowiedzieć na to pytanie? 

 

Wójt G. Wojtera: Trudno to nazywać w ogóle pytaniem, bo w momencie kiedy takie pytania  

się stawia to kończy się dyskusja moim zdaniem. To nie jest kulturalne pytanie, albo wtedy 
przychodzą prawnicy. Nie odpowiem na to pytanie.  
 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: W komentarzu było napisane, że z pewnością nikt się nie 
odważy, aby odpowiedzieć na te pytanie i raczej się nie liczy na to, że Radni zabiorą głos. Natomiast, 

uważam że w takich sytuacjach nie należy chować głowy w piasek, tylko podchodzić ofensywnie i po 
prostu odpowiedzi na zadane pytanie udzielić i tym samym sprawę zakończyć.  
 

Wójt G. Wojtera: Na zakończenie, chciałbym Państwu przekazać ważną informację, pewnie dla Pana 
Dropikowskiego to pytanie jest ważne, no dla mnie jest nie warte komentowania mimo wszystko.  
Jest ważna, o której chciałem wspomnieć, bo tutaj mówimy o turnieju, który bez wątpienia będzie 
wydarzeniem sportowym dla wszystkich, którzy lubią, kochają koszykówkę, będzie to okazja,  
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do zarobaczenia naprawdę jak chłopcy 16 – letni potrafią grać w ligach europejskich w koszykówkę. 
Turniej się skończy i zaczyna się coś, co jest dla nas istotą działania szkoleniowego w tym obszarze,  
w tej dyscyplinie, tj. szkolenie dzieci i młodzieży. Ogłaszamy konkurs i tak jak przy każdym 
konkursie, nie mówimy ile może wystąpić stowarzyszeń, a jestem przekonany, że to stowarzyszenie, 
które będzie miało na listach obecności w swoim zestawie karty zawodnicze tych młodych 
zawodników to, to stowarzyszenie wystartuje w tym konkursie, a środki dzięki Państwa decyzji, bo w 
uchwale budżetowej mamy sporą kwotę zagwarantowaną na sport, nie mówię tylko o tej dyscyplinie, 
tylko ogólnie na konkursy sportowe, będziemy mogli zabezpieczyć temu, kto zechce szkolić dzieci  
i młodzież w tej dyscyplinie sportu. I ten konkurs lada chwila będzie rozstrzygany.   
 

Radny M. Przybylski: Zmieniając temat, pytanie do Pana Wójta M. Bulińskiego. Był Pan uprzejmy 
wspomnieć o przetargu w Złotnikach, ten przetarg dotyczy tzw. Złotnik II czyli ulic Okrężnej, 
Granicznej, Prostej, Miłej, Działkowej, czyli wschodnia część osiedla. Panie Wójcie, ten przetarg 
procedowany jest od 10 czerwca 2017 r. Przypomnę, że pierwszy przetarg właśnie był 10 czerwca  
i zabrakło wtedy prawie 2 000 000 zł i Wójt unieważnił przetarg miesiąc później. Następny przetarg 
został rozpisany na początku sierpnia i po 18 dniach okazało się, że również trzeba go unieważnić,  
bo zabrakło już ponad 3 000 000 zł. Wójt zdecydował o tym, żeby etapować to zadanie, mniej więcej 
podzielił na pół i rozpisał przetarg na 27 września. Wszystkie 4 oferty, które wpłynęły mieściły się w 

puli, którą Wójt przeznaczył na to zadanie. Z tego co się orientuję, z tych 4 firm została już tylko jedna 
i z tego co wiem, ale proszę zdementować jeśli się mylę, ale ta ostatnia firma otrzymała propozycję 
nie do odrzucenia, czyli żeby w ramach podpisania umowy zdecydowała się również na wzięcie  
na siebie odpowiedzialności za błędy projektowe wykonane przez inną firmę, za ewentualne błędy 
projektowe. Nie wiem czy to jest prawda, czy nie? Z 4 firm została jedna, bo pierwsza odmówiła 
podpisania umowy, ta najtańsza, dwie wycofały się ponieważ wykonawca nie przedłużył terminu 
związania ofertą i została jedna. Poziom irytacji ludzi jest już naprawdę duży, bo jak to trwa  
od czerwca, to jest pytanie o sensowność w ogóle organizowania w ten sposób przetargów w naszej 

Gminie. Gdzieś musimy myślę powstrzymać swoje zapędy, sytuacja rynkowa jest taka, a nie inna  
i dokładanie jakiś dodatkowych zobowiązań. Zobaczymy, nie wiem czym to jest spowodowane,  

nie potrafię tego skomentować. Gdyby Pan był uprzejmy, bo mówił Pan, że umowa jest podpisywana, 
użył Pan takiego wyrażenia „w podpisie”, czy aby na pewno? Tak brzmi moje pytanie, ale proszę  
mi dzisiaj nie odpowiadać.  
 

Zastępca Wójta M. Buliński: My się komentowaniem plotek nie zajmujemy.  
 

Radny M. Przybylski: Ja bym bardzo chciał, żeby to była plotka. Ale zapewniam Pana, że to plotką 
nie jest, tylko informacją.  
 

Wójt G. Wojtera: Od wykonawcy? 

 

Radny M. Przybylski: Nie jestem upoważniony, żeby mówić od kogo.  
 

Zastępca Wójta M. Buliński: Ciężko to zweryfikować.  
 

Radny M. Przybylski: Ale Panu przekaże, jak będzie trzeba, ale mam nadzieję, że się mylę. 
Sprowadzanie tego do plotki nie jest właściwym komentarzem.  
 

Wójt G. Wojtera: Bo my pierwszy raz o tym słyszymy.  
 

Radny D. Matysiak: Panie Wójcie, raczył Pan wspomnieć, że budowa obwodnicy należy do zadań 
Powiatu, tak zgadza się, ale Pana rolą  w tym wszystkim jest dobra współpraca z Powiatem, a podobno 
układa się wspaniale. Powiedział Pan również, że wystosowaliście pisma, zapytania odnośnie budowy 
skrzyżowania czy też ronda przy wyjeździe z ul. Jesionowej. Wiemy jak działania Powiatu są do 
takich zadań, ile one trwają, przykładem może być rondo na skrzyżowaniu ul. Bogusławskiego  
i Rolnej. Od wielu lat wiemy, że Radni zabiegają i wiemy z jakimi skutkami, wiemy, że to jeszcze 

parę lat potrwa. Powiem tak, z tego co widzę nieudolność działań władzy wykonawczej w tych 
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aspektach jest bardzo duża. Jakby nie patrząc Murowana Goślina ma obwodnice, którą Powiat 
sfinansował.  
 

Zastępca Wójta M. Buliński: Powiat nie.  

 

Wójt G. Wojtera: Zarząd Dróg Wojewódzkich, ale to taka mała różnica. 
 

Radny D. Matysiak: Przepraszam, a kto występował o środki?  
 

Wójt G. Wojtera: Zarząd Dróg Wojewódzkich, Marszałek Województwa.   
 

Radny D. Matysiak: Od Marszałka otrzymali środki. Tam mamy obwodnice zrealizowaną, nie ważne 
kto, jest obwodnica zrealizowana. Biedrusko jest jakby przedłużeniem tego ciągu komunikacyjnego,  
a w Biedrusku nic się nie dzieje. Pan powiedział, że to nic nie zmienia dla Biedruska, no niech Pan 
wybaczy. Wyciągnięcie ruchu komunikacyjnego poza miejscowość praktycznie nie zmieni nic dla 
tych mieszkańców? Dlaczego tam nie chcemy podjąć tego, zrobić koncepcję i projekt, zacząć 
działania w kierunku budowy tej obwodnicy, a w Suchym Lesie chcemy budować na drodze 
powiatowej most, tunel, wiadukt, nie wiadomo co, gdzie ani Miasto, ani Powiat, ani kolej nie chcą  
nic dołożyć. Panie Wójcie, albo racjonalnie patrzymy, albo w racjonalny sposób działamy i wszystkie 
miejscowości traktujemy równo i wprowadzamy zrównoważony rozwój dla Gminy Suchy Las, albo 

idziemy tylko w jednym kierunku. I to właśnie kolega tutaj często podkreśla, kolonia Biedrusko, bo w 
Biedrusku jest najmniej inwestowane, a najwięcej się wyciąga z tego terenu w postaci podatku  
za poligon, gdzie nie trzeba ani złotówki inwestować w ten teren, a najwięcej się wyciąga. Powiem 
tylko, że prawdopodobnie jednoroczny budżet, który jest pozyskiwany z podatku poligonowego 
wystarczyłby na tę obwodnicę.  
 

Wójt G. Wojtera: Ja cały czas nie wiem, czy jak Pan mówił o organie wykonawczym, to Pan  

o Staroście mówił czy o mnie?  
 

Radny D. Matysiak: O Panu.  

 

Wójt G. Wojtera: Bo Pan mówił o Powiecie wcześniej, potem Pan mówił o organie wykonawczym, 
bo faktycznie organem wykonawczym i tym który mógłby zainicjować kilka rzeczy w tym temacie 
jest właśnie Starosta, to jest obowiązek Starosty. Mamy 100% pewność, że dzisiaj, w najbliższych  
2 – 3 latach prawdopodobnie Powiat takiej propozycji nie złoży, żeby przystąpić do prac koncepcyjno  
– projektowych, a w konsekwencji realizacyjnych w tym zakresie.  

 

Radny D. Matysiak: Rozumiem, że na przejazd czy na tunel wystąpił Powiat?  
 

Wójt G. Wojtera: Ja bym wolał skoncentrować się na tej sprawie i powiedzieć Panu tak, że sprawa 
skrzyżowania ul. Poznańskiej i Jesionowej w zestawieniu z bardzo daleką perspektywą tej obwodnicy 
moim zadaniem jest bardziej warta zachodu i skoncentrowanie się na tej sprawie jest naszym 
obowiązkiem, a nie w tej chwili gdzieś tworzenie jakiś imaginacji 2025 r.  
 

Radny D. Matysiak: My myślimy tylko dziś, nie ma jutro.  
 

Wójt G. Wojtera: To dziś też jest ważne. Natomiast, my nie budujemy ronda z tektury, tylko jak 
zbudujemy rondo lub też sygnalizację, bo decyzja nie zapadła, to będzie służyło i dziś, i za miesiąc,  
i za rok, za 5 lat i za 10 lat. I pewnie wtedy kiedy ta obwodnica powstanie.  

 

Radny D. Matysiak: W przedziale czasowym 25.  

 

Radny G. Łukszo: Pewnie Pan zauważył i wszyscy tutaj wokół, nawet Pani Przewodnicząca  
A. Ankiewicz, która mi tutaj przerywa.  

 

Przewodnicząca Zarządu Osiedla Suchy Las Wschód A. Ankiewicz: Ja Panu? 
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Radny G. Łukszo: Tak, bo Panią słyszę, a nie słyszę swojego głosu więc może po prostu Pani 
Ankiewicz powinna posłuchać co ma do powiedzenia. Panie Wójcie jest zima, fakt bezdyskusyjny,  
co prawda cieplej się zrobiło, ale intryguje mnie jedna rzecz, czemu w tym momencie sala 

gimnastyczna w Biedrusku jest remontowana? Właściwie była, bo dziś chyba się zakończył  
jej w końcu odbiór, ponieważ były opóźnienia w pracach. Czemu tego Referat Oświaty nie mógł 
zrobić w czasie ferii zimowych albo np. w wakacje? Czemu zmuszacie dzieci do tego, aby nie miały 
zająć z w-f lub korzystały z boisk zewnętrznych, gdzie aura jest fatalnie niesprzyjająca? Czemu o tej 
porze? Ta sala była remontowana niedawno, czemu nie wyremontowano jej w całości tylko robi  
się jak zwykle prowizorkę poniekąd, zamiast zrobić wszystko od początku do końca, to się zrobiło 
część, a część później i to jakby wraca, czyli coś czego się kiedyś nie zrobiło trzeba w końcu 
wyremontować. Ten parkiet, który był remontowany, to on przecież był w opłakanym stanie i to już 
od kilku lat sygnalizowaliśmy to, zarówno Pani Dyrektor, jak i również Referatowi Oświaty i dopiero 
teraz w czasie zimy, w czasie trwającego roku szkolnego, nie w czasie ferii przystąpiono do remontu, 
dlaczego?  

 

Wójt G. Wojtera: Remont się zakończył. Sala została wyremontowana i jest nowa podłoga, bardzo 
ładna, bo dzisiaj miałem okazję widzieć i Panowie też mieli okazję widzieć na zdjęciu. Na początku 
kiedy zaczęliśmy rozmawiać o remoncie podłogi, która nie została wyremontowana faktycznie  
w momencie kiedy remontowaliśmy salę gimnastyczną. Przypomnę salę, którą otrzymaliśmy  
od wojska w totalnym rozkładzie. Ja widziałem tę salę rok wcześniej i to co później zobaczyłem,  
np. brak barierek, poodrywane części zabezpieczeń i elementy stolarki. Celem było doprowadzenie 
sali do takiego stanu, żeby można było tam przeprowadzać lekcję w-f. Parkiet nie wyglądał  
na początku tak źle, on miał dwa tzw. miękkie miejsca, gdzie się zapadał, co sygnalizowało, że tam się 
coś złego dzieje. I szczerze mówiąc ja myślałem, ze to będzie remont parkietu, cyklinowanie  
z wycięciem tych dwóch miejsc i wstawienie tam drewna. Zawsze drewniana podłoga jest lepsza  
od sztucznej. Parkiet był całkiem niezłej jakości z lat 70 – tych, no wtedy jak się parkiet robiło, to taki 

raczej solidny i po przecyklinowaniu mógłby on całkiem nieźle wyglądać. Ale okazało się, że jak 
dostaliśmy tę salę to dostaliśmy tę salę z całym urokiem dodatkowego inwentarza, z magazynem 
żywności, z magazynem mundurowym, dobrze, że nie z magazynem broni i amunicji pod podłogą. 
Ten mundurowy byśmy przeżyli, ale ten żywnościowy latem mógł się różnie zakończyć, tam była 
maślanka z 1974 r. jakbyście chcieli Państwo wiedzieć, tam były konserwy, taką zastosowaną  
po prostu metodę utwardzenia pod podłogą. Proszę Państwa, cieszę się, że ten remont się zakończył, 
że to wszystko wywieziono, że tam nic nie wybuchło, że tam szkoła nie została owiana jakimś gazem 
albo smrodem zwyczajnym, gdyby przebito jakąś puszkę. Oczywiście, jest poślizg i została kara 
nałożona na wykonawcę. Dzisiaj jeszcze wietrzenie i praktycznie od jutra dzieci wchodzą na salę.  
Ja bym zwrócił uwagę na to, że ten remont się zakończył i to dosyć nieoczekiwany w zakresie. 
Państwo też przeznaczając na to środki daliście możliwość, że ten remont był tak naprawdę dużym 
remontem pełnozakresowym. Ja naprawdę na początku myślałem, że będziemy w tych dwóch 
miejscach wycinali, przecyklinujemy, przemalujemy i będzie podłoga na następne 10 lat gotowa. 

Okazało się, że trzeba było zrobić gruntowny remont i cieszę się, że tak w sumie sprawnie to poszło.  
 

Radny G. Łukszo: Ad vocem Panie Wójcie, nie zgodzę się z tezami, które Pan postawił w swojej 
wypowiedzi, bo o tym że ten parkiet był w złym stanie, to my z Radnym D. Matysiakiem 
wiedzieliśmy już dobre 4 lata temu czy nawet 10 lat temu. Tak na dobrą sprawę to było po prostu 
widać, wystarczyło przejść, było czuć, że klepki odpadają, że jest nierówno. 
 

Wójt G. Wojtera: Tylko pod drugim koszem.  

 

Radny G. Łukszo: Panie Wójcie, korzystał Pan z tej sali, bo ja akurat miałem okazję być tam  
z kilkoma osobami i trzeba było uważać, żeby czasami sobie krzywdy nie zrobić. Tak więc tutaj Pana 
argumentacja jest trochę słaba i mało tego, jak był robiony remont po przejęcie, trzeba było to 
kompleksowo zrobić i to jest największy problem jaki jest właściwie w Gminie Suchy Las, bo to nie 

jest jakby pierwsza sytuacja, że coś się przejmuje i de facto się nie wie co się przejmuje, coś się zrobi, 
a czegoś się nie zrobi, to może później się zrobi, a może nie. Tak jest i proszę się nie śmiać,  
bo podobna sytuacja była jak Gmina przejmowała grunty na os. Kamieni Szlachetnych, gdzie Pani 
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Aurelia jakby do końca nie oszacowała z WZI co jest gminne, a co jest wojskowe i później takie były 
tego konsekwencje, że projekt infrastruktury trzeba było odroczyć rok. Niestety to są konsekwencje 
braku merytorycznych podstaw Pańskich pracowników, za których polityczną odpowiedzialność 
ponosi Pan. Dziękuję bardzo.  
 

Radny D. Matysiak: Panie Wójcie, całe szczęście, że remont tej sali dobiegł końca, ale myślę, że Pan 

jako rodzic nie posłałby w tym czasie swoich dzieci, gdzie obok tej sali i na górze sam Pan stworzył 
oddziały przedszkole, gdzie na każdym meblu, na każdej półce, na ubraniach dzieci były tumany 
kurzu i pyłu i nie wiadomo czego jeszcze. Sam Pan powiedział, że nie wiadomo co się tam znajdowało 
pod tą podłogą. Nie wiadomo czy jakieś dziwne substancje nie były w powietrzu, ale po tym nalocie 
można stwierdzić, że na pewno dzieci doznały jakiegoś uszczerbku na zdrowiu. Panie, które tam 
sprzątają starały się na bieżąco wszystko ocierać, ale nie wiem, może trzeba było zadbać,  

aby wykonawca miał odpowiedni sprzęt, odpowiednie wyciągi, które by zapobiegły tego typu 
zdarzeniom. Kolejne pytanie, co z oświetleniem na ul. 7 Pułku Strzelców Konnych. Środki  
są zagwarantowane w budżecie, kiedy lampy zaczną się tam palić? Czy latem kiedy o 23 można 
bezpiecznie przejść, bo jest jeszcze w miarę jasno, a teraz zimą kiedy leży śnieg, kiedy trzeba wejść  
na ulicę, bo są tam jakieś prace prowadzone, gdzie nie można poruszać się po chodniku, kiedy jest 

ciemno i jest błoto. Jadący z naprzeciwko samochód może oślepić drugi samochód i może po prostu 
dojść do tragedii. Kiedy zostaną te lampy uruchomione? Jest tam bodajże 7 czy 8 lamp, które się nie 
świecą, jeździ tam ciężki wojskowy sprzęt. Nie powinno takiej sytuacji być.  
 

Zastępca Wójta M. Buliński: O tych lampach mówiliśmy, to nie jest prosta naprawa, to nie jest 

wymiana żarówki, to jest inwestycja. Te pieniądze są przeznaczone na inwestycję modernizacji tego 
oświetlenia. Pan tak pyta, jakby jutro te lampy miały zostać naprawione, a w sobotę świecić. Ja Panu 
tłumaczę, że z modernizacją się łączy projekt, wymiana okablowania i to trochę potrwa, to nie jest tak, 
że te lampy się zaświecą w ciągu tygodnia.  
 

Radny D. Matysiak: Ale te lampy już się od paru miesięcy nie palą? O czym Pan rozmawia? Trzeba 
tak zrobić, żeby to działało, a Pan mi odpowiada, że to przetarg musi być, że projekt. Ja wiem  
i podejrzewam, ale to trzeba po prostu swoje zadania realizować. 
 

Radny W. Majewski: Panie Wójcie, w ubiegłym roku na jednej z sesji poinformował nas Pan  
o ogłoszonym przetargu na budowę 9 kamer w systemie monitoringu gminnego i chciałbym  
się dowiedzieć, czy ten przetarg został rozstrzygnięty, ile tych kamer i dlaczego tak dużo zostanie 
zleconych? 

 

Wójt G. Wojtera: Proszę Państwa, przetarg został rozstrzygnięty, została wybrana oferta i umowa 
została podpisana. Natomiast, szczegółów nie pamiętam więc pozwolicie Państwo, że przekażę  
tę informację na kolejnej sesji. Jeżeli Pan Przewodniczący sobie życzy to przekażemy Panu 

indywidualnie szczegóły na adres mejlowy. 

 

Radny W. Majewski: Ja już o takie coś do Pani Kierownik wystąpiłem. Nieoficjalnie wiem,  
że zlecono jedną kamerę, tak więc bardzo dużo i jak będziemy w takim tempie budować ten system,  
to nie wiem czy nam życia starczy Panie Wójcie.  
 

Wójt G. Wojtera: Proszę Państwa, ja bym wolał tego tematu nie rozwijać, bo temat jest dosyć 
interesujący, złożony i ciekawy, ale tutaj ma Pan rację…  

 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: Przepraszam bardzo, ale mówimy o kamerach czy o życiu 
Panie Wójcie?  
 

Wójt G. Wojtera: A co ja powiedziałem, że… 

 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: Że temat jest bardzo ciekawy i złożony.  
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Wójt G. Wojtera: Tutaj chciałbym tylko potwierdzić, że wybrano tylko z tych ofert, oferty były 
modułowe i wybrano jeden moduł, tak jak Pan Przewodniczący powiedział, ale umowę podpisano 
więc tyle mogę Państwu powiedzieć, ale szczegóły przekaże na kolejnej sesji. 
 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: Rozumiem, że jeden moduł oznacza jedną sztukę kamery?  

 

Radny W. Majewski: W tym wypadku tak.  

 

Wójt G. Wojtera: W tym przypadku tak, chociaż moduł kolejny miał już po dwie kamery,  
ale wybrano ten z jedną.   
  

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: To muszę przyznać, że wyszło jeszcze gorzej niż zakładaliśmy, 

bo mówiliśmy wtedy o dwóch sztukach i Pan Zastępca Wójta M. Buliński bardzo dziarsko zapewniał, 
że jeszcze się zdziwimy i się zdziwiliśmy. 
 

Zastępca Wójta M. Buliński: No tak akurat nie powiedziałem jeżeli można, ale przypomnę,  
że Państwo chcieliście unieważnić przetarg, czyli nie byłoby żadnej kamery.  
 

Radny D. Matysiak: Nie chcieliśmy.  
 

Zastępca Wójta M. Buliński: Proszę przeczytać w protokole.  
 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: Ale liczyliśmy, że chociaż na dwie sztuki starczy, a się 
okazało, że tylko na jedną.  
 

Radny W. Majewski: Ja tylko chciałem, dlaczego tak się stało jak się stało. W SIWZ – ie podano  

do złożenia ofert oferenci mieli składać na kamery, które w niektórych układach były zaproponowane 
i wartość tych kamer oscylowała ok. 17 000 zł za sztukę. Wykonawcy, którzy do tego podeszli  
to stwierdzili, że wystarczy im tylko na kamery, na nic więcej, przy tej inwestycji. Niestety  
nie przystąpili w ogóle do przetargu, przystąpiła jedna firma, która złożyła zapytanie czy można 
zastosować inne kamery. No trochę nie było to zbyt eleganckie w stosunku do tego, co można było 
osiągnąć podczas normalnie zaproponowanego przetargu na te tańsze kamery, a nie na te za 10 000 zł 
czy 17 000 zł.      
 

Wójt G. Wojtera: Pan powiedział, że wykonawcy, z którymi Pan rozmawiał akurat krytycznie  
się odnieśli do zapisów SIWZ-u czy do dokumentacji. Ja z wykonawcami nie rozmawiam zazwyczaj 

jak jest przetarg przed przetargiem. Wiem, że Pan jest fachowcem w tej dziedzinie i ma Pan 

znajomych, którzy się akurat w tej branży obracają. 
 

Radny W. Majewski: Nie, pracują w tej branży.  
 

Wójt G. Wojtera: Wiem, że Państwo rozmawialiście, analizowaliście, oni się nawet w tych 
rozmowach z nami powoływali na Pana więc uznaliśmy, że najlepiej będzie jeżeli wybierzemy jedną 
kamerę, będziemy mogli sprawdzić tego wykonawcę, który złożył ofertę. To nie jest tak, że za całość 
środków, które były przeznaczone na to, przeznaczyliśmy na jakąś super drogę kamerę. My chcemy 
sprawdzić jak wygląda realizacja w oparciu o tę specyfikację, o te zapisy specyfikacji, które 
przyjęliśmy.  
 

Radny D. Matysiak: Ale odstąpiono od tej specyfikacji.  
 

Wójt G. Wojtera: Nie tyle odstąpiono, co dokonano uzupełnienia pozwalającego na zastosowanie 
rozwiązań tożsamych.  
 

Radny W. Majewski: Tożsame to są identyczne, z tego co pamiętam?  
 

Wójt G. Wojtera: Nie zawsze.  
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Radny D. Matysiak: Ciutkę gorszej jakości.  
 

Radny W. Majewski: Różnica 15 000 zł.  
 

Wójt G. Wojtera: No, to już jest sporo.  
 

Radny W. Majewski: Tylko nie rozumiem słowa tożsame? 

 

Wójt G. Wojtera: Jeżeli ma tyle i tyle pikseli, jeżeli mam kąt taki a nie inny, jeżeli ma zasilanie takie 

a nie inne, to czy to jest Siemens czy to jest produkcji koreańskiej to nie ma to żadnego znaczenia, 

jeżeli to ma 3 letnią gwarancję i serwis w kraju. Tutaj nie chciałbym wchodzić w szczegóły, których  
do końca też nie znam więc jeżeli Państwo chcielibyście na ten temat podyskutować, to ja oczywiście 
mogę albo przygotować materiały albo zaprosić pracownika, który akurat za tę inwestycję odpowiada 
i wtedy możemy sobie to wszystko wyjaśnić, albo przesłać Panu szczegółową odpowiedź na mejla.  
 

Radny W. Majewski: Ja przepraszam, ja poruszam ten temat, bo po prostu jestem projektodawcą 
budowy tego systemu i dlatego mnie to bulwersuje i porównanie tożsamej kamery obrotowej z kamerą 

stacjonarną, to przepraszam Panie Wójcie, ale nie rozmawiajmy więcej już na temat kamer. Dziękuję.  
 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: Ja pozwolę sobie spuentować, że raczej rozmawiajmy  
i rozmawiajmy o wszystkich problemach, bo zależy nam na tym, aby zadania, które są zapisane  
w budżecie i o które wnioskowaliśmy były po prostu realizowane. Czekamy na realizację tych zadań.  
 

Radny D. Matysiak: Być może jak z autobusem, wyjdzie że jest możliwość tak więc. Panie Wójcie, 
mam jeszcze pytanie odnośnie terenów Agencji Mienia Wojskowego, ponieważ w ostatnim czasie 
tworzy się rozlewisko na tej działce, gdzie ma powstać m.in. kościół i parking, przy tym barze, gdzie  

o tej działce dzisiaj rozmawialiśmy. Proszę wpłynąć na Straż Gminną, na służby gminne,  
aby zmusiły, wyegzekwowały na Agencji Mienia Wojskowego, aby zadbała o swoje tereny, które  
ma chociaż by w Biedrusku, ponieważ tam jest rozlewisko, gdzie dzieciaki wchodzą, kilkukrotnie  
już się dzieciaki kąpały, są to dzieciaki 7, 9, 12 – letnie. Stwarza to bardzo duże niebezpieczeństwo. 
Niech zabezpieczą swój teren, tak aby osoby postronne nie miały możliwości wchodzenia. Również 
działka jakby za betonką, tam był kiedyś zbiornik przeciwpożarowy, który jest także 
niezabezpieczony. Rozmawiałem ostatnio z Panią Dyrektor ze szkoły, że jak ona się wprowadzała  
do Biedruska to było wtedy nieprzyjemne zdarzenie, gdzie dziecko się tam utopiło. To nie są jakieś 

wyimaginowane problemy tylko rzeczywiste. Kolejna sprawa, co z równaniem dróg, ponieważ 
otrzymuje informacje, mejle od mieszkańców, którzy ubolewają, żalą się, skarżą, błagają o pomoc. 

Ulica Jesionowa, Bursztynowa, Leśna, tam naprawdę niedługo będą chodzić na biuro przepustek,  
aby użyczyli im samochodów z wojska, aby mogli dojechać do swoich posesji. Jesteśmy w tej 
komfortowej sytuacji, że mamy wojsko koło siebie, to być może podrzucą.  
 

Wójt G. Wojtera: Równanie będzie od kwietnia.  
 

Radny D. Matysiak: Rozumiem, ale można zastosować doraźne. Na ul. Rubinowej samochody 
ciężarowe dojeżdżają do budowy przedszkola, jeżdżą tam bardzo szybko, są powybijane dosyć duże 
dziury, ta ulica jest szeroka, pas drogowy jest szeroki, ale kamienie i tak uderzają w samochody, które 
stoją na posesjach. Trzeba coś z tym zrobić. Dzieci tamtędy chodzą do szkoły, to nie tak, że będzie  
w kwietniu. W zeszłym roku słyszeliśmy, że będzie równanie dróg, a kiedy było w zeszłym roku 
równanie dróg wiosenne? W czerwcu.  
 

Wójt G. Wojtera: To nie jest tak, że 1 kwietnia nagle we wszystkich miejscowościach będzie 
równanie.  
 

Radny D. Matysiak: Panie Wójcie, to proszę nie używać daty 1 kwietnia.  
 

Wójt G. Wojtera: Powiedziałem, że od kwietnia. 1 kwietnia to wiadomo co jest.  
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Radny D. Matysiak: Dlatego apeluję o doraźne chociaż by załatwienie problemu.  
 

Zastępca Wójta M. Buliński: Państwo wiecie, że w zależności od warunków pogodowych się równa 
drogi. Często jak są warunki mokre, to po prostu trzeba trochę poczekać, nie ma to wtedy większego 
sensu, a nawet można bardziej zniszczyć tę drogę niż naprawić. Kwestia tego rozlewiska to dzisiaj  

tam wykonawca miał wejść, tam jest przepust pod drogą, który najprawdopodobniej jest zapchany 
więc dzisiaj wykonawca miał wejść to udrażniać. Zobaczymy jutro czy coś to poradziło.  
My oczywiście będziemy apelować do Agencji, aby bardziej się tam angażowała w utrzymanie swoich 

terenów. Ten zbiornik retencyjny, to ja Panu pokażę jedno zdjęcie i Pan mi potwierdzi, czy to jest ten. 
Ja myślę, że to jest ten, który oglądałem i któremu zrobiłem zdjęcie i on jest w tej chwili suchy.  
Tam nie ma 1 cm wody, tam są przede wszystkim gromadzone śmieci, jakieś wycięte gałęzie.  
I oczywiście do Agencji w tej sprawie też wystąpimy.  
 

Radny D. Matysiak: Na tę chwilę tak.  
 

Radny R. Tasarz: Proszę Państwa, bardzo ważna sprawa Panie Wójcie i Szanowna Rado. Ludziom  
się przypominał stan wojenny. Proszę sobie wyobrazić, że na terenie Suchego Lasu, ul. Młodzieżową, 
Rolną, Bogusławskiego i Alejową jedzie transport czołgów. Wieczorami, nocami gdzie pilot skręca  
w prawo w ul. Młodzieżową, potem w Rolną, obok mojego domu robi sobie kierunek  
ul. Bogusławskiego, a potem w ul. Alejową w kierunku Biedruska. Ludzie przeżyli szok, wybiegli  
z domu i zatrzymali ten konwój i pytają, kto im dał zgodę. A oni mówią, że dostali zgodę. 
Pomaszerowałem do Urzędu Gminy, pytam się u nas w komunalce, czy Pan Wójt zgodę wydał. 
Oczywiście, że nie. Pan Wójt 18 grudnia wydał zgodę na ul. Obornicką i ul. Łagiewnicką w kierunku 
Biedruska, a na te ulice nie wydal. I teraz dzwonię po tych mieszkańcach czy takie rzeczy faktycznie 
były i potwierdzili, że 4 transporty jechały, pilot, ciągnik, laweta, a na tym czołg. Dobrze, że do 
mojego pokoju nie wjechali z tą lufą, bo by była jakaś atrakcja w Suchym Lesie. Naprawdę, ja bym 
bardzo prosił, żeby tym tematem się zająć i Szanownego Pana Komendanta Wojsk Pancernych 

poprosić, żeby jeździli tą trasą wytyczoną, a nie jeździli na skróty, bo niszą nam drogi, chodniki i inne 
rzeczy. Na szczęcie była wizja lokalna przeprowadzona przez mieszkańców i nie stwierdzono 
uszkodzenia chodnika. No na tyle jeszcze dobrze, że chodnik jest nieuszkodzony, ale po chodniku 

przejechali. Jechali po tym nowym, więc dobrze zrobiony. Apeluję Panie Wójcie, to jest śmieszne,  
do ludzi to była wielka atrakcja, że w centrum Suchego Lasu jechały lawety z czołgami. 
 

Radny G. Łukszo: Panie Wójcie, jeszcze odnośnie tych dróg. Wie Pan, ja rozumiem, że warunki 
atmosferyczne, ale z tego co pamiętam, to w zeszłym roku w kwietniu już była ładna pogoda, a tak coś 
do czerwca czekaliście. Druga rzecz, to chciałem się zapytać jak tam ul. Bursztynowa i uchwała, którą 
podjęliśmy odnośnie ułożenia pasów z płyt betonowych w czerwcu ub. r.?  
 

Przewodnicząca M. Salwa-Haibach: Pan Wójt zechce odpowiedzieć? 

 

Wójt G. Wojtera: Nie, a jakie było pytanie? 

 

Radny G. Łukszo: Ja wiem, że jest późno, ale…  
 

Wójt G. Wojtera: Proszę Państwa, to że w czerwcu równaliśmy w zeszłym roku, pomimo tego, że od 
kwietnia była dobra pogoda. Ja nie potrafię w tej chwili Państwu potwierdzić tej informacji, ale być 
może w kwietniu i maju byliśmy w Golęczewie, Zielątkowie i Chludowie, a może w Suchym Lesie.  
A w czerwcu dopiero się pojawiliśmy w Biedrusku. 
 

Radny G. Łukszo: Ale nie odpowiedział Pan na moje pytanie?  
 

Wójt G. Wojtera: Przepraszam, ale nie dosłyszałem.  
 

Radny G. Łukszo: Ulica Bursztynowa i płyty betonowe. A przypomnę, że uchwała była w czerwcu.  
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Wójt G. Wojtera: Proszę Państwa, my mamy takie zadanie budżetowe, które się nazywa „układanie 
płyt na drogach gminnych”. Ja wiem, że dyskusja dotyczyła ul. Bursztynowej, natomiast zakładam,  
że wtedy te środki zostały przesunięte w inne miejsce, bo prawdopodobnie tam była wyższa 
konieczność.  
 

Radny G. Łukszo: Panie Wójcie, no niestety tutaj ma Pan błędne informacje. Ja się celowo o to 
spytałem, natomiast zgodnie z informacjami z Referatu Komunalnego to już miało być ułożone  
pod koniec listopada, na początku grudnia, a mamy styczeń, a płyt nie ma. Podobno za całość 
zamieszania, za opóźnienia odpowiedzialny jest Zakład Gospodarki Komunalnej. Dlatego, Panie 
Wójcie to nie jest tak, że środki zostały gdzieś przesunięte, tylko chciałem się dowiedzieć kiedy będą 
ułożone, bo środki na to są?  
 

Wójt G. Wojtera: Ja nawet odpowiadałem na Pana pytanie dwa czy trzy miesiące temu, Pan  
to pytanie zadawał. Ja w tej chwili starałem się odpowiedzieć intuicyjnie, ale przypominam sobie  
i Państwo pewnie sobie też przypominacie, mówiłem o tym, że w fabryce płyt jest tak duże 
zapotrzebowanie na płyty, że oni już w tej chwili nie są w stanie w normalnym terminie tych płyt 
produkować.  
 

Radny G. Łukszo: Panie Wójcie, uchwała była w czerwcu, błagam niech Pan nie tłumaczy, że w dwa 
tygodnie nie są w stanie wyprodukować. To jest lipiec, sierpień, wrzesień, październik, listopad, 
grudzień i styczeń czyli 7 miesięcy Panie Wójcie. Ja się pytam kiedy będą? I proszę już nie opowiadać 
bajek o płytach i tak dalej, proszę mi podać konkretną datę? Dziękuję. 
 

Wójt G. Wojtera: Po kwietniu.  

 

Ad. 23.  

Wolne głosy i wnioski.  
 

Przewodnicząca Zarządu Osiedla Suchy Las Wschód A. Ankiewicz: Ja mam taką propozycję. 
Udało nam się z bezpłatnymi autobusami dla dzieci. Właśnie przeczytałem świetny pomysł co do 

walki ze smogiem jaką Poznań rozpoczął. Od początku nowego roku strażnicy, oni mają eko - patrole, 

ale to też może być straż gminna, zostali wyposażeni w nowy oręż w walce o czyste powietrze i straż 
miejska podpisała umowę z akredytowanym laboratorium na badanie składu chemicznego próbek 
popiołu. Pobierają z pieca popiół, umieszczają go w metalowym pojemniku, który jest szczelnie 
zamykany i plombowany. Ta próbka jest przesyłana do laboratorium. Jeżeli w palenisku spalane  
są zabronione materiały badanie wykaże nawet najmniejszą ich zawartość. Zrobiono to już i okazało 
się, że były palone malowane i lakierowane płyty, więc został nałożony mandat. Panie Wójcie,  
czy możemy spróbować się zorientować jakie są koszty takich badań laboratoryjnych.  
 

Wójt G. Wojtera: 320 zł i robimy to, sprawdzamy paleniska. Bierzemy próbki do specjalnych 
żaroodpornych woreczków i 320 zł koszt, tylko nie pamiętam czy netto czy brutto, za badanie jednej 
próbki.  
 

Wiceprzewodniczący Z. Hącia: Proszę Państwa, ja chciałbym Państwa zaprosić na koncert orkiestry 
dętej z Chludowa dnia 13. w sali widowiskowej, będzie to koncert ostatkowy, rozrywkowy, gdzie 
będzie można odpocząć, posłuchać, pośpiewać, zrelaksować się. Dzisiaj zaproszenia wszyscy mają.  
 

Radny D. Matysiak: Panie Wójcie, nie wiem czy już Prezes Koła „Delfin” z Biedruska już się  
z Panem kontaktował w celu umówienia się. Jakby można już podjąć jakieś działania co do zalewów 
w Biedrusku, część terenu w jakiś sposób użyczyć dla koła, aby mogli występować też o środki 
zewnętrzne. Są takie możliwości, gdzie na infrastrukturę czy na jakieś inne zadania można 
pozyskiwać dofinansowania. Warto by było już się tym zainteresować i myślę też, że warto pamiętać  
i o ujęciu już w nowym harmonogramie, podjąć dyskusję na temat utrzymania tego terenu, czy będzie  
to utrzymywane w pełni przez koło czy będzie to wspomagane przez ZGK. Warto już o tym 
rozmawiać. Myślę, że Program Rewitalizacji warto by było o ten teren już zaktualizować, ponieważ  
to też da możliwości. My na to zwracaliśmy uwagę już przy tworzeniu tego programu, właśnie na taką 
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możliwość i wtedy byliśmy zapewniani, że można to w każdej chwili zaktualizować o pozyskany 
teren. Dziękuję.  
 

Radny M. Przybylski: Ja chciałbym się tylko odnieść do tego co Pan Dropikowski opublikował. 
Oczywiście, tutaj podzielam opinię Wójta jeśli chodzi o organizowanie imprez. Wcale to nie musi 
oznaczać, że muszą mieszkańcy Gminy w nich brać czynny udział, można przecież powiedzieć,  
że biorą bierny udział przychodząc np. oglądać te mecze i jest ich pewnie spora rzesza. Natomiast,  

co pewnie budzi niepokój, jest przyczyną różnych nieporozumień, to że ten proces podejmowania 
decyzji jest w jednych rękach, a nie jest uspołeczniony. Warto byłoby się zastanowić nad tym, że po 
pierwsze zmienić ten zespól czy tę komisję, która ocenia te projekty, czy która Panu podpowiada, 
który wybrać, bo ona się składa w zasadzie prawie z samych urzędników i jest tylko jedna osoba spoza 
Urzędu, ale to stowarzyszenie też aplikuje o środki gminne więc warto byłoby żeby zasiadali 
przedstawiciele stowarzyszeń, które nie biorą udziału w podejmowaniu decyzji. Wydaje mi się to 
słusznym rozwiązaniem. Oczywiście, może być jakiś przedstawiciel Urzędu, ale nie widzę powodu, 
żeby tam nie było przedstawiciela Rady, albo przedstawiciela jednostek pomocniczych. Jakoś 
pomysłu nie mam w tej chwili wyrobionego, ale wydaje mi się, że to by te pokłady zwątpienia, które 
funkcjonują w tym obszarze mogłyby być jakoś zneutralizowane. Proszę rozważyć taką propozycję. 
Kwestia komputerów w szkołach. Bardzo dużo poznańskich szkół korzysta z opcji zakupu 

komputerów poleasingowych. To są komputery, które są pełno wartościowe i zazwyczaj też kupują 
szkoły te komputery wraz z systemem operacyjnym, najlepiej professional, żeby można było  
je podłączyć do domeny. Taki komputer, w bardzo dobrym stanie, który funkcjonuje wiele lat kosztuje 

500 zł. Warto to rozważyć, jest mnóstwo takich szkół, które to robią, a po paru latach wymieniają  
ten sprzęt na trochę nowszy, a ten sprzedają. Jest to moim zdaniem opcja bardzo dobra i można byłoby 
zachęcić dyrektorów do rozważenia takiej opcji. Dziękuję.            
 

Ad. 24. 

Zamknięcie sesji. 
 

Przewodnicząca Rady Gminy M. Salwa - Haibach zamknęła XLI sesję Rady Gminy Suchy Las w dniu 

25 stycznia 2018 r. o godz. 21:35. 

 

 

 

 

Sporządził:  Przewodnicząca Rady 

 Marcin Kołodziejczak    Gminy Suchy Las: 
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